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REDACTION EEL 

'De helft van het aantal ingeschreven werkzoekenden classificeren wij reeds als ho
peloos', sprak directeur de Lange van het GAB, 'Iemand uit de bouw, werkloos, 
schrijven wij op z'n veertigste al of' . 'Wat is nou het leukste van trambesturen? ' , 
vroeg de jolige quizzmaster, 'Weer naar huis gaan', antwoordde de tramchauffeur. 
Natuurlijk is er geen crisis, vergeleken met de jaren dertig valt het allemaal wei mee, 
maar het zit me toch niet lekker dat een hoop mensen werk zoekt maar het nooit zal 
vinden en dat een andere hoop mensen werk heeft maar daar totaal geen bal aan 
vindt. 
Welk toekomstscenario biedt de mooiste oplossing? Het Toffler-scenario van een 
compleet geautomatiseerde maatschappij waarin het werk door machines wordt ge
daan en de mens zich voornamelijk kan bezighouden op het sociale en culturele 
vlak? Het Schumacher-scenario waarin we terugkeren naar zelfvoorzienende klein
schaligheid, waarin we wei werken maar voornamelijk voor onszelf? 
De keuze is moeilijk, de perspectieven onvoorstelbaar. 
In de tussentijd verkondigt de regering dat werklozen geprikkeld moeten worden om 
banen te zoeken. Laten we eens op bezoek gaan bij een werkloze en zijn gezin. We 
treffen hem aan in een vervallen achterbuurt waar hij uiterst geprikkeld staat toe te 
kqken hoe zijn vrouw augurken inmaakt voor de zwarte markt. Zijn zoontje is blijven 
zitten in de tweede van de MAVO en zijn dochter is er vandoor met een jongen-met
BMW. 
, Ja mijnheer, u wordt nu eenmaal beloond naar uw marginaal produkt. U staat ach
ter in de banenrij omdat u niet de juiste karakteristieken bezit voor een baan in onze 
moderne maatschappij. U bent te weinig flexibel door uw leeftijd en uw sociale ach
tergrond vormt eveneens een handicap.' 
Vol bewondering zal de man zich op de knieen werpen en de voeten van de eco
noom kussen: 'dank u, dank u dat u mijn situatie zo treffend kunt inschatten! ' 
Welnee. Uiterst supply-side geprikkeld zal hij de econoom een rechtse directe ge
yen. Of een linkse directe, dat maakt dan niet meer uit. 
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De nieuwe OBAS (NOBAS) 
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Nieuwe OBAS (NOBAS) 
De NOBAS is er voor dag- en avondstudenten. Belangenbehartiging via de 
universteitsraad, faculteitsraad en in tal van facultaire commissies. Gewoon 
met gezond verstand-en kennis van zaken. Vooruitstrevend. Studenten heb
ben, net als ieder ander mens r_echten . En die moeten verdedigd worden. Bo
vendien is de universitaire structuur zo gedemocratiseerd dat dat ook kan. De 
NOBAS is er voor al die studenten die niet willen wachten tot een regeling is 
vastgesteld, maar zelf willen meepraten. 

De NOBAS gaat er van uit dat met name stu
denten het onderwijs kunnen beoordelen, zo 
niet inhoudelijk dan toch zeker op didacti
sche aspecten. Niet iemand van het 
wetenschappelijk- of administratief perso
neel kan overzien of het onderwijs van een 
collega goed is. Studenten zijn immers de 
enigen die dat onderwijs krijgenl 
De NOBAS houdt zich op de faculteit dan ook 
met alles, dat in nauw verband staat met het 
onderwijs, bezig. Zo hebben er studenten zit
ting in de faculteitsraad natuurlijk, maar ook 
in de onderwijscommissie, de introductie 
commissie, de commissie gastcolleges, het 
vrouwenoverleg, de computercommissie, de 
commissie vrije studiepunten enzovoorts. AI 
deze mensen komen geregeld bij elkaar om 
de stand van zaken te bespreken en het be
leid te bepalen. Op deze bijeenkomsten is ie
dere student van harte welkom (z-ie de studie
gids en folia) . 

De NOBAS vindt dat: 
Het vakkenaanbod zo uitgebreid moge
Ii jk moet blijven zodat studenten zoveel 
mogelijk een pakket kunnen samenstel
len naar eigen interesse. Je studie is 
tens lotte bepalend voor wat je de 40 jaar 
erna gaat doen 
Het onderwijs verweven dient te blijven 
of zelfs meer verweven dient te raken met 
onderzoek. Zodoende kan het onderwijs 
actueel blijven. Dit is tenslotte de aloude 
opzet van de universiteiten. 
De huidige tendens om het aantal kandi
daatsassistenten te beperken bestreden 
moet worden _ Deze belangrijke ervaring 
en kwalitatief waardevolle onderwijs mo
gelijkheid moet de grootst mogelijke toe
passing vinden en aan zoveel mogelijk 
studenten toe vallen. Het kandidaatsas
sistentschap moet op onderzoek en/ of on
derwijs (bij voorkeur en) gericht zijn. Het 
moet een waardevolle toevoeging bete
kenen tot de normale studie. De assistent 
moet kunnen functioneren als een nor
maal wetenschappelijk medewerker, 
maar dan wei onder kundige leiding . Het 
kandidaatsassistentschap moet op zo kort 
mogelijke termijn worden ingepast in de 
Tweefasenstructu ur. 
Het goed functioneren van de facultaire 
bibliotheken v~~r studenten essentieel is. 
Op de huidige werkwijze van de biblio
theken is van studentenzijde nogal het 
een en ander op te merken. De collectie i~ 
verouderd, sommige boeken zi jn zelf! 
zoek. De bibliotheken zijn niet altijd open 
op de tijden die in de studiegids worden 

aangegeven. De bibliotheken zijn niet 
voor studenten ingericht en de oorzaak 
daarvan is niet geldgebrek. 
Wat betreft de tentamenregeling: dot er 
duidelijke en van tevoren bekend ge
maakte beoordelingscriteria moeten zijn . 
Dat de eenvoud, toegankelijkheid, veilig
heid van en bekendheid met beroepspro
cedures bevorderd moet worden. Dot er 
door iedere vakgroep gezorgd moet wor
den voor het verspreiden van oude exa
menopgaven. Dot wi I dan ook zeggen dot 
de verspreiding van oude tentamens niet 
belemmerd mag worden door studenten 
de antwoorden op het opgavenformulier 
te laten invullen. 
Er klokken in de tentamenzalen moeten 
komen. 
Er een open bare telefoon op de faculteit 
moet komen voor studenten. 
Stages voor economiestudenten belang
rijk zijn. Ais men een stage wil doen moet 
dat ook binnen het studieprogramma kun
nen. 
De avondstudie moet als volwaardige stu
die aangemerkt worden . Daarom moeten 
sociale faciliteiten (kantine) en studiefaci
liteiten ook voor hen, en dan natuurlijk's 

. avonds, toegankelijk zijn. 

Met de hier opgesomde en andere punten zal 
de NOBAS zich inde toekomst bezig houden. 

Kandidatenlijst 

1. Loanne Son 
2. Leon Dirks 
3. Jan Kees Martijn 
4. Rob Jorg 
5. Geert Glimmerveen 
6. Roelof Stapel 
7. Walter Wolfs 
8. Jos Albers 
9. Miranda Kooiman 
10 Lodewijk van Pol 
11 Bauke Kramer 

Zij heeft zich ook in het afgelopen jaar hier in 
volle overgave op gestort. 
En niet zonder resultaat! 

Niemand kan ontkennen dat zij er is en actief 
deelneemt in het besturen van de Economi
sche Faculteit. Ze zaf ook in het komende jaar 
van zich faten horen. En, doordat ze zich ai
leen op het onderwijsricht zaf de energie van 
aile participerende studenten niet versnip
perd worden en kan ze de doefstelling die ze 
nastreeft beter bereiken_ 
De NOBAS houdt vast aan studentenbelan
gen. De studie komt tenslotte voor de volle 
verantwordelijkheid van de student zelf. Je 
bepaaft je eigen toekomst met je eigen oplei
ding. Ais die opleiding sfecht is kun je net zo 
goed die vier/vijf jaar thuis blijven. No of dit 
is h~t wei duidefijk. De NOBAS vindt dat aile 
studenten moeten gaan stemmen, hoe dan 
ook. Voor al diegene die het met ons eens 
zijn : onze weg naar de toekomst biedt 
perspectief. 

Nieuwe Obas (NOBAS) 
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AktieGroep Ekonomen 
De AktieGroep Ekonomen is een groep aktieve ekonomiestudenten die dit 
jaar voor de dertiende maal aan de FR-verkiezingen meedoet. Het is geen 
kiesvereniging, geen club die je aileen eenmaal per jaar op het stembiljet te
genkomt. Het werken in raden en commissies is voor de AGE belangrijk, 
maar zeker niet aileen zaligmakend. De AGE is een platform, waar ekono
miestudenten zich bezighouden met zaken binnen en buiten de studie die ze 
belangrijk vinden. Zo zijn de afgelopen jaren o.a. symposia over 'Ekonomie 
en bewapening' en over Turkije georganiseerd en is er een alternatief micro-

. programma ontwikkeld. Vorig jaar zijn een aantal mensen bezig geweest 
met de voorbereiding van de grote vredesdemonstratie in Den Haag. In dit 
stuk zullen ce ons beperken tot de AGE-aktiviteiten in de FR. Wil je meer we
ten over de AGE, of heb je zelf bepaalde ideeen, kom dan langs op kamer 
216~. 

De vier mensen die op dit moment voor de 
AktieGroep in de Raad zitten, proberen daar 
de belangen van de studenten te behartigen. 
Dat doe je niet door aileen je vergaderingen 
goed voor te bereiden en in de Raad slimme 
praatjes te houden. Ais je werkelijk iets wilt 
bereiken zul je duidelijk moeten maken dat 
je niet aileen voor jezelf zit te praten, maar 
namens een grote groep studenten. De AGE 
probeertdit in de praktijk te brengen door het 
radenwerk regelmatig te bespreken in Aktie
Groepvergaderingen en algemene studen
tenvergaderingen. 
Nleuw programma 
Zo'n overleg is er, zowel voor dag- als v~~r 
avondstudenten, geweest bij het opstellen 
van het nieuwe 2-fasenprogramma. Mede 
hierdoor zijn in dit programma een aantal be
langrijke verbeteringen doorgevoerd. In de 
propedeuse iseen keuzevak ingevoerd, en in 
het doctoraal bestaat de mogelijkheid tot het 
volgen van (interdisciplinaire) combinatie
vakken . 
Dat hiermee nog lang niet alles koek en ei is, 
blijkt uit de evaluatie van het eerste prope
deusejaar nieuwe stijl. Ruim 75 procent van 
de studenten heeft het eersfo;! jam vertraging 
opgelopen . Voor veel studenten is deze ver
traging zo groot, dat het de vraag is of ze de 
propedeuse wei binnen 2 jaar kunnen afron
den . Wanneer zoveel studenten aanzienlijke 
vertraging oplopen of afvallen, kan het pro
gramma niet goed zijn. Of je moet er vanuit 
gaan dat de meerderheid van de studenten 
dom en/ of lui is. 
De ervaringen met het eerste jaar van het 
nieuwe programma tonen aan dat onder\!llijs
verbeteringen niet aileen een kwestie van 
een puntje meer voor het ene en minder voor 
het andere vak is . En zeker geen kwestie van 
het vervangen van een boek, of het schrap
pen van een aantal pagina's, hoe belangrijk 
dit ook kan zijn . 
Werkelijke onderwijsverbetering kan aileen 
door een fundamentele verandering van de 
onderwijsvorm en de onderwijsinhoud. Er zal 
afgestapt moeten worden van een systeem 
waarbij een docent aan dertig studenten les
geeff en daarbij dan ook nog eens herhaalt 
wat er al in de fe besfuderen boeken staat. Dit 
systeem, daf opvallend vee I op het onderwijs 
van de middelbare schoollijkt, moet vervan
gen worden door een opzet waarbij meer 

ruimte komt voor de inbreng van studenten. 
De onderwijscommissie is momenteel, mede 
op verzoek von de AGE, bezig een aantal 
voorstellen op dit gebied te ontwikkelen. De 
AGE zal deze voorstellen bekijken, en zono
dig met eigen voorstellen komen. 

Wat betreft de verdere invoering van de 
tweefasenstruktuur zal de AktieGroep zich 
het komende jaar, evenalsdit jaaroverigens, 
vooral met de volgende zaken bezighouden. 

Voorkomen moet worden dat bij het in
voeren van het doctoraal volstaan wordt 
met het indikken van het oude program
ma. Ook inhoudelijk zullen de onder
wijsprogramma's vernieuwd moeten 
worden. 
De door de FR vastgestelde overgangsre
geling voor studenten die nu het oude 
programma volgen moet onverkort uitge
voerd worden. Dit betekent dat ook in hef 
cursusjaar 84/ 85 aile kClndidaatsvakken in 
de dagopleiding nog eenmaal gegeven 
worden, en dot tot 1986 de kaxdidaatscol · 
leges in avondopleiding normaal door
gong vinden. 
Het verzorgen van combinatievakken 
moet gestimuleerd worden. Combinatie
vakken moeten ook in het oude doctoraal
programma ingevoerd worden. 

Kondidotenlifst 

1. Ineke van Wierst 
2. Ernst Noorman 
3. Maud Kieft 
4. Joost von Rhoon 
5. Willem v.d . Linden 
6. Marjanne Meinsma 
7. Marcel Michelson 
8. Dick van Nes 
9. Laila Houtzager 
10. Marc v.d. Weyden 

De AGE zal zich inzetten om in ieder geval 
een tweede-fase onderzoeks- en een 
tweede-fase lerarenopleiding gereali
seerd te krijgen. Door de plannen van het 
ministerie (nota Beiaard) zijn deze oplei
dingen op de tocht komen te staan . Wat 

betreft de accountantsopleiding zetten 
wij ons in voor samenwerking met de VU, 
om deze opleiding voor de regio te be
houden . 

Micro 
Speciale aandacht zal de Aktiegroep het ko
mende jaar besteden aan het microprogram
ma in de basisopleiding . Dit punt heeft een 
lange voorgeschiedenis. Na verschillende 
mislukte pogingen om het micro
kandidaatsprogramma te veranderen, is drie 
jaar getE'den een aantal studenten bij elkaar 
gaan zitten met de bedoeling een alternatief 
programma op te stelten. Met een beroep op 
de regeling experimentele onderwijsvormen 
werd een aantal docenten gevonden die be
reid waren het programma te begeleiden, 
waarna het micro-alternatief tweemaal ver
zorgd is . 
Vorig jaar vond de m iero vakgroep echter dat 
er genoeg geexperimenteerd was. Men was 
niet meer bereid het alternatief te begelei
den . Bovendien weigerde de vakgroep ete-
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menlen uil hel allernatief in hel micro
programma nieuwe stijl op Ie nemen. No 
veel vijven en zessen ging de FR, mel de slu
denlen legen, hiermee akkoord . 
Nu zitlen we dus weer mel een micro
programma dOl volslrekl gedomineerd wordl 
door de neo-klassieke theorie; mel een pro
gramma waorin voor andere benaderingen 
geen plaals is. 
Bij de behandeling von hel nieuwe onder
wijsprogramma zal de AGE opnieuw probe
ren dil Ie veranderen . Hel is immers onaan
vaardbaar dot in een verplichl onderdeel von 
de studie slechls een Iheorelische benade
ring aan bod komI. 
Disciplineadvles 
De agenda von de FR heeft de afgelopen ver
gaderingen een aonlal malen in hel teken 
van de bezuinigingen gestoan . Hel ging don 
om hel disciplineadvies economie en econo
melrie, een uilvloeisel van de laakverde
lingsoperalie van minister Deelman. 
De economische fakulleilen (inclusief econo
melrie ) moelen lot ' 86 zo'n 4 miljoen gulden 
opbrengen, een bed rag dot vooral gevonden 
moet worden door hel draslisch lerugbren
gen van hel aanlal kroondocenlen (hoogle
raren). 
Het concepldisciplineadvies is opgesteld 
door de decanen van de belrokken fakulte i
len. Onzedecaan heefl zich doarbij vooralla
ten leiden door de inhoud van hel fakullaire 
strukluurrapporl, dal vorig jaar door een 
commissie van de FR is opgesleld. 
Hel disciplineadvies (en ook hel strukluurrop
porI al) belekent voor onze fokulteil een le
ruggang van het aanlal hoogleraren van on 
geveer 25 naar 16. Oil zal enorme gevolgen 
hebben voor de organisalie van de fakulleit . 
Zo zal bijvoorbeeld de huidige indeling van 
de vakgroepen ler diskussie komen Ie sloan . 
De AGE heeft nogal wal bezwaren legen hel 
disciplineadvies ingebrachl, bezwaren die 
door de fakulleil zijn overgenomen . Hel pro
bleem is echler dot de minisler uileindelijk 
over hel discipline"odvies beslisl. 

Wot er voor de fakulteil dan nog overblijft is 
hel verdelen van een gedeelle van de kroon
docenlenformalie . De AGE zal zich hierbij 
voor de volgende zaken inzetlen . 

Hel onderwijsaanbod dienl gehandhaafd 
Ie blijven . Ais een kroondocent wegvalt 
moel zijn yak gegeven worden door me
dewerkers onder veranlwoordelijkheid 
van een andere hoogleraar. Dil kan herin
deling van de vakgroepen belekenen. 
Voor hel yak ontwikkelingseconomie 
dienl een kroondocenlenvoorziening ge
handhaafd Ie worden . Dil yak is Ie be
langrijk om hel zonder hoogleroor te ver
zorgen . 
De sludierichlingen economelrie en aclu 
ariaal dienen binnen de economische fo
culteil gelrokken te worden. De formalie
ruimle die hierdoor vrij komt kon elders 
oongewend worden . 

Onderzoek 
De afgelopen tijd is er nogal wat te doen ge
weest rond de eis dat medewerkers len
minste 0,7 welenschappelijke publicatie per 
jaar moelen afleveren. Het gedurende vier 
jaor niet voldoen oon deze norm kan leiden 
lot ontslag . De AGE heeft de hoofdlijnen van 
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dit beleid altijd gesleund, en zich verzet te
gende pogingen van delen van de slaf om 
middels detailkritiek de hele regeling om 
zeep te helpen . Doar woar de kritiek lerecht 
was, en er was zeker hel een en ander foul 
aan de oorspronkelijke regeling, heeft de 
AGE die overgenomen. Inmiddels is de rege
ling aanzienlijk verbeterd en worden de be
neden de norm auteurs ook op hun onder
wijsprestai"ies beoordeeld . 
Ais de krileria voor uitzonderingen zijn vast
gesteld, een commissie werkt daar momen
teel aan, is de regeling wat ons betreft rond . 
Wei zullen we ans het komende jaar bezig 
moeten houden mel de konsekwenlies die de 
grole aandacht voor hel onderzoek kan heb
ben voor het onderwijs. Het goat hierbij niet 
aileen om de beneden de norm regeling, 
maar ook om de voorwaardelijke financie
ring die de vakgroepen dwingt steeds meer 
tijd in het onderzoek te goon steken. Dit kan 
er toe leiden dot onderwijs als een bijzaak 
wordt beschouwd . Om dit te voorkomen zul
len we ons verzetlen tegen een drastische 
verhoging van het aantal voorwaardelijk ge
financierde formatieplaatsen . In het voor
waardelijk gefinancierde gedeelte van de 
formatie kan aileen plaats zijn voor kwalito
tief hoogwaardig onderzoek. Het heeft geen 
zin deze ruimte te vullen met opgeklopte en 
samengeraapte projecten. 
Verder zal de AGE het komende jaar mel 
voorstellen komen die er op gericht zijn aile 
medewerkers ook op hun onderwijsprestatie 
te beoordelen . 

Vrouwen 
Ekonomie is nog steeds een mannenstudie. 
Weinig vrouwen studeren ekonomie en dus 
bekleden weinig vrouwen banen voor eko
nomen . Juist die leidinggevende en verant
woordelijke banen worden zo voor 50 pro
cent van de bevolking afgesloten. De AGE wil 
voor vrouwen op deze fakulteit een guns!ig 
klimaat scheppen en in het onderwijspro
gramma ruimte maken voor programma's 
waarbinnen de onderdrukte positie van vrou
wen aan de orde komt. Konkreet betekent dit 
steun aan de opvotlingen en verlongens van 
het vrouwenoverleg en de interfakultaire 
werkgroep vrouwenstudies. 
Mede door de inzet van de AGE zijn er nu een 
aantal ploatsen voor vrouwenstudies en 
heeft het vok een ploats in het onderwijspro
gramma gekregen . 
Bovendien is er een hoogleraarsplaats die dit 
jaar opgevuld zal worden . Het probleem is 
echter dot die hoogleraarsplaats tijdeli jk is 
(voor vier joar) en dot hetzelfde geldt voor de 
meeste formatieplaatsen . De AGE vindt dot 
dFze voorziening struktureel moet worden . 
Lukt het niet de hoogleroarsplaats ook no die 
vier jaar extern te financieren, dan zal intern 
ruimte gezocht moeten worden . 

Universlteltsraad 
De AktieGroep doet bijna net zo lang mee 
aan de UR-verkiezingen (12 jaar) als aan de 
fakulteitsraad-verkiezingen. Uitgangspunt 
bij de UR-verkiezingen is dot wij door samen 
met andere progressieve studenten willen 
samenwerken .Dat blijkt onder andere uit de 

" naOm boven onze lijst: AGE-ASVA. Datdie sa-

menwerking nodig is wordt bijna iedere UR
vergadering duidelijk, zonder een sterke en 
eensgezinde studenteninbreng zouden vee I 
van de studentenbelangen ondergesneeuwd 
raken . 
In de UR zien wij het als onze eerste taak be
langen te verdedigen van fakulteitsgroepen . 
Belangrijkste strijdpunten dit en komend jaar 
zijn 1) de verhouding onderzoek/onderwijs, 
2) de verwerking van de taakverdelings
aanslag en andere bezuinigingen en 3 ' " et 
op peil houden van de universitaire vv~rkge
legenheid. 

Arbeidstlldverkortlng 
Om deze problemen adekwaat op te kunnen 
lossen is het onontbeerlijk om in de universi
teit over te goon op een verregaande ar
beidstijdverkorting . Daarmee kan vee I opge
lost worden. 
a) Gedwongen ontslagen (op grond van 
overtolligheid e .d.) kunnen veelal voorko
men worden maar dit moet wei gepaard 
gaan met een her- en omscholingsbeleid . 
b) Bij voldoende arbeidstijdverkorting en het 
bestaande natuurlijke verloop onder het per
soneel is het zelfs mogelijk nieuwe mensen 
aan te stellen . Dit is von zeer groot belang . 
Het probleem van de ' lost-generation' (stu
derenden en pas afgestudeerden die vrijwel 
geen mogelijkheid krijgen om deel te nemen 
aan de betaalde wetenschap) wordt hiermee 
verzachl. Natuurlijk is dit niet aileen goed 
voor de afgestudeerden maar ook voor de 
universiteit als wetenschapsinstituul. 
Daarnaast betekent arbeidstijdverkorting het 
rechtvaardiger verdelen van de bestaande 
werkgelegenheid (ook voor niet-weten
schappelijk personeel), heeft deeltijdarbeid 
emancipatoire effekten en vermindert de 
';"erkdruk op individuele mensen . 
Wij willen niet een direkte en algehele in
voering van een aanzienlijke arbeidstijdver
korting. Rekening dient gehouden te worden 
met de laagste inkomensgroepen en met 
mensen die reeds in deeltijd werken . Ar
beidstijdverkorting zal dus niet gedwongen 
opgelegd mogen worden bij deze groepen 
(althans niet op de korte termijn). Ook willen 
wij niet dot slechts bepaalde groepen perso
neel (vrouwen) in deeltijd werken, of dat 
slechts enkele fakulteiten of studierichtingen 
gedwongen deeltijdontslag opgelegd krij 
gen . Uiteindelijk za l een vrijwel algehele ar
beidstijdverkorting (uitgaande van 40 
uurl week) ingevoerd moeten worden . 
In de UR heeft de AktieGroep samen met an
dere progressieve studenten deze standpun
ten ingebrachte en verdedigd . Dot zullen wij 
blijven doen, net zoals vele andere punten . 
AI deze zaken bespreken wij met fakulteits
bestuurders (vooral de studenlen dus) en met 
de fakulteitsgroepen en ASVA-verenigings
raad. Stemmen op de AktieGroep betekent 
dus niet aileen stemmen op ideeen en stand
punten maar ook stemmen op een groep die 
zich wat gelegen laat liggen aan standpun
ten van studenten, ook tussen verkiezingen 
in . 



Nieuw gezicht bii T AS 
De faculteitsverkiezing betekent voor de TAS dit jaar de introduktie van een 
nieuwe naam op de verkiesbare plaats. Voor de andere partijen misschien 
wat minder uizonderlijk, maar Anya Kooijman heeft 01 vijf jaar de 33 mensen 
die het secretariaat-, bibl iotheek- en beheerwerk doen op onze faculteit ver

tegenwoordigd in de road . 
Vorig jaar heeft ze in een Rostra-interview 01 
laten weten het idee te hebben een TAS plak
kaat op hoar voorhoofd te dragen. Nu zei ze 
ons wederom dot het de hoogste tijd is om 
plaats te maken voor een onder die daarmee 
ervaring kan opdoen met hetwerken in de fa
culteitsraad . Vorige jaren was het een pro
bleem iemand binnen de TAS te vinden voor 
de vertegenwoordiging in de road, dit jaar 
blijkt er een enthousiaste opvolgster klaar te 
staan. 
Petra Rienderhoff, secretaresse van de vak
groep macro zal de plakkaat draagster van de 
TAS goon worden. Zij werkt sinds 1978 bij de
ze vakgroep, op het moment voor 8/ 10 werk
tijd . Toen ze hier kwam werken heeft ze eerst 
minder uren per week gedrooid om nog tijd 
te hebben voor het of ron den van de studie 
MO Nederlands. Ze werkt op het secretarioat 
somen met twee andere secretaressen . In 
een gesprek met het 'oude' en het 'nieuwe' 
roodslid vertelde Petra ons wot hoar molive
ring is, wot v~~r hoor de belongrijkste punten 
zijn en hoe ze denkt te zullen goon werken. 
Anya luisterde aondochtig mee en vulde de 
plannen en ideeen voor de toekomst aon met 
hoar ervaringen van de of gel open joren. 

T AS-overleg 
Sinds Petra bij de vokgroep macro werkt is ze 
oktief geweest in het TAS-overleg. Dit over
leg speelt een belongrijke rol in het bijeen
houden van de tossers ols belongengroeo op 
de foculteil. De problemen die door de aord 
van het werk - aileen op een komertje, vaok 
zonder collega's in de vokgrcep - vook niet 
ols groepsproblemen worden gezien komen 
in dot overleg naar boven. De punten die van 
belong zijn voor de vertegenwoordigster in 
de focuheitsrood worden via dot overleg 
doorgespeeld. 

Welke zaken ocht Petra van groot belong 
v~~r de T AS op het moment? 

De TAS-geleding moet goed geinformeerd 
blijven, dot is hoar eerste pun!. Anyo is een 
belongrijke persoon geweest in die vijf joor 
voor het orgoniseren van en bewust moken 
van de ochterbon . De onderlinge solidoriteit 
is oltijd een belongrijk punt geweest voor het 
oude raadslid en de nieuwe wil dit zeker zo 
houden . Doorbij heeft Petra zelf het plan 
hiervoor per kwartool een mededelingen
blod voor de TAS uit te brengen. 
Noost deze took ziet zij enkele konkrete pro
blemen v~~r de toekomst die te moken heb
ben met de inhoud van het werk, met name 
op de secretorioten. De oonschof van tekst
verwerkers mag volgens de TAS-froklie niet 
zonder insprook van de 'gebruiker' plaatsvin
den. Er zijn veel konten oon deze zaok die 
hen direkt oongoon . In hoeverre belekent het 

plaotsen van lekstverwerkers een uilholling 
von de took, hoe vermoeiend is het werken 
mel deze apporaten? Wordt er genoeg noge
dacht over scholing en training zodot iede
reen binnen een redelijke tijd kon leren om
goon met de mogelijkheden en onmogelijk
heden van deze apparoten? Hel wetenschop
pelijke personeel noemt ols groot voordeel 
de kwoliteitsverbetering . Maar sommigen 
den ken dot het ollemool vonzelf gaol. Je 
geeft je tekst en je proefschrifl rolt er zonder 
problemen ui!. De TAS-fraktie heefl doorom 
het initiotief genomen zich goed te informe
ren o Zij zijn bezig literotuur Ie verzomelen en 
nemen doorvoor kontokt op met verschillen
de orgonisoties en instonlies mel ervoring op 
dit gebied. Een belongrijk kontokt hierbij is 
de Rijks Universileit van Groningen . Het blijkt 
dot door bij het in gebruik nemen van de 
tekstverwerkers een opleiding en training 
georgoniseerd was voor aile seSrelori
ootsmedewerkers . 

Verder is kontokl opgenomen met de ILO (In
ternotionole Labour Organisation) en het FNV 
in verbond met orbeidsvoorwoorden . Door 
verna men zij de maxima Ie tijdsduur (4 uur) 
die iemond achter een scherm mag zillen, 
met de nodige onderbrekingen. Een bezoek 
oon IBM zot ook het 'informotieprogrommo'. 
Het is de bedoeling 01 deze informotie somen 
te vallen en zo uitgongspunten te formuleren 
voor het opstellen van odviezen bij de 
besprekingen op focultoir nivo woor de TAS 
oon deel wensl te nemen . 'Tol nu toe, beno
drukte Anyo, is er met betrekking tot dit on
derwerp teveel noor het geld aileen gekeken 
en te wein ig noor zoken die te moken hebben 
met de gebruiksvriendelijkheid.' 

Kandidatenlilst 

1. Petra Rienderhoff 
2. Anyo Kooijmon 

Noost dit zeer oktuele punt denkt Petra ook 
oon het werken oon de funkties van 'deeltij
ders'. Ook hier noemt ze weer het gevoor van 
uitholling van het werk : 'Als je ols secreta res
se bijvoorbeeld voor 4/ 10werkt zit je 01 gouw 
twee dogen te tikken en kom je niet oon an
dere taken loe. Dot zou ook veronderd kun
nen worden'. Petra hoopt te kunnen stimule
ren dot er binnen de vokgroep meer oon
docht komt voor werkverdeling. Het pro
bleem blijft dot een deeltijder er moeilijk in
komt en het iniatiotief zal ook voor een groot 
deel bij de mensen zelf moeten liggen . Maar 
ondersteuning, onderlinge solidariteit en 
overleg binnen de TAS-geleding komt ook 
hier weer naor voren als een belongrijk punt. 
Dissertatie 
Bepoalde veranderingen in verband met de 
bezuinigingen die te maken hebben met het 
wetenschappelijk personeel hebben ook ge
volgen voor de Tossers. De wetenschoppelij
ke produktie wordt enorm opgeschroeft, dis
sertoties oon de lopende band. Beide tasle
den vinden het prima dot de foculteit dit 
pusht, maar ze willen wei in de goten houden 
wat dit voor hun kon betekenen. Petra noemt 
het voorbeeld dot secretaresses de tijd krij
gen om een dissertotie uit te tikken doordat ze 
zich niet meer met het kredietbeheer van de 
vakgroep bezig hoeven te houden. Oak hier 
ligt de uitholling van je funktie op de ioer. 
Daarbij komt voorde TASook nog hetcruciale 
punt of het .uillikken van een proefschrift ee.n 
focultaire zook is of een privezaak. 'Er zijn 
mensen die zeggen, betaal als promovendus 
je eigen typiste maar'. 
Als er voldoende tijd v~~r dil soort werk is, is 
het geen punt, maar zeker bij de grotere vak
groepen is er een onderbezelling op de se· 
cretarioten' . 
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PvdE (Partii van de Economisten) 
De Partij van de Ekonomisten gaat de verkiezingen in met kandidaten waar
ven het merendeel al eerder in de faculteitsraad zitting had en met een pro
gramma dat op enige punten is aangepdSt aan de noden van de tijd. 

In hel programma van de PvdE van 'Mbruari 
1984 sloan een aanlal·punlen die 01 jaren 
door de fraklie worden verdedigd. De loene
mende druk van de bezuinigingen maakl hel 
nodig deze punlen hier en daaraan Ie scher
pen. 

Onderwi js en onderzoekaklivileilen slaan 
niel los van elkaar, ze dienen even veel 
aandachl Ie krijgen. Daarmee wordl mel 
name 101 uildrukking gebrachl dOl de 
dwang 101 publiceren niel mag leiden 101 

een silualie waarbij 'hel onderwijs er ook 
nog even bij wordl gedaan '. 
Kwalileilshandhaving en rendemenlsver
belering van hel onderwijs in hel Iwee
fasenprogramma op basis van regelmali
ge evalualie . Alswe onze beschikbarelijd 
zo nuttig mogelijk willen aanwenden dan 
is er niH! aan Ie onlkomen ook de vorm 
van hel onderwijs krilisch Ie blijven be
zien . We zullen bijvoorbeeld eens moe
len letten op hel aanlal 'doclorandussen' 
dal onze gezamenlijke onderwijsinspan
ning opleverl en op de efficiency van de 
door ons gehanleerde onderwijsmelho
den . 
In dil verband zal ook gelel moelen wor- _ 
den op de doelmaligheid van de besluil
vormin9 in de faculleil. Beslissingen over 
onderwijs en onderzoek dienen - zeker 

Wij zijn nog niel uilgepraal over hel begrip 
'inhoud van hel werk' . Carriere mogelijkhe
den en planning is vanouds een ilem geweesl 
van de lAS. Helaas, konslaleerden beiden, 
komi hier op hel momenl weinig van lerechl: 
Anya : 'Hel he Ie onderwerp is onderge
sneeuwd geraakt. In de gesprekken rond de 
bezuinigingen over herallocalie en colleclie
ve deellijdonlslagregelingen kun je wei pra
len over carriereplanning, maar hel zal 
slechls bij pralen blijven.' 

Pelra: ' Hel is ronduil bedroevend dOl er zo 
weinig lerechl gekomen is van de plannen 
van 1978. Ik zie nu ook niel veel perspeklief in 
de carriere planning.' Ze wil zich wei slerk 
goon maken om juisl bij de bezuinigingen de 
irihoudelijke kanlen van hel werk, waaron
der de carrieremogelijkheden, niel uil hel 

oog Ie verliezen . Herallocalie kan bijvoor
beeld belekenen dal bij opheffing van een 
vakgroep mensen verplichl worden een 
plaols op de universileil Ie occepleren die 
veel minder inleressanl werk biedl dan de 
oude funklie. 
'In saloris kun je niel achleruilgaan maar er is 
ook altijd nog zoiels als werkbevrediging, 
ook na 30 jaar Irouwe dienst' voegl Anya er 
aan loe. 
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als dil de efficiency - bevorderd Ie worden 
genomen op hel laagsle niveau: de vak
groep. Daar berusl namelijk de primaire 
veranlwoordelijkheid 'voor onderwijs en 
onderzoek. 
De kwalileilvan helavondonderwijsdienl 
gelijkwaardig Ie blijven aan hel dagon
derwijs. Plannen die elders beslaan om 
op hel diploma een aanlekening Ie plaal
sen ofdag- dan wei avondonderwijs is ge
volgd, verdienen aan onze faculteil dan 
ook beslisl geen navolging. 
De komende bezuinigingen nopen 101 ex
Ira aandachl voor hel personeelsbelei.d. 
Door een aclief wervingsbeleid van Iwee
de en derde geldslromen dienl werkgele
genheid Ie worden gehandhaafd en waar 
mogeli jk uilgebreid. Personele flexibili
leil binnen de faculteil dienl Ie worden 
vergroOl om gedwongen onlslagen Ie 
voorkomen. Evenzeer dienl Ie worden 
voorkomen dal er verslarring zou onl
slaan in de samenslelling van hel welen
schappelijk korps. Inslroom van nieuw 
personeel in onze faculleil moel mogelijk 
blijven . 

Wie hel programma van de PvdE en de EFB 
vergelijkl , zal veel punlen van overeenslem
ming vinden . In de afgelopen jaren is geble-

Vrouwen die werken en kinderen krijgen 
hebben op onze facu Ileil volgens lAS Ie wei
nig mogelijkheden hun pasgeborene de 
borsl Ie geven . Op hel moment mag een se
crelaresse de kamer van een professor hier
voor gebruiken, maar dil schijnl niel allijd 101 

volle levredenheid Ie kunnen verlopen . Een 
punlje waarbij Pelra wil proberen 101 richllij
nen Ie komen . 

Heefl hel 'nieuwe raadslid hel idee hel werk 
aan Ie kunnen?' 

Voordal we komen Ie spreken over Pelra's 
verwachlingen hieromlrenl, verlelde Anya 
nog even over de moeilijke posilie van hel 
lAS raadslid zoals zij dal de afgelopen jaren 
heeft ervaren: 'Je benl als lasser niel van al 
les op de hoogle waarover in de faculteits
raad wordl gesproken. Mel name onderwijs 
en onderzoek hoorl niel 101 je vakgebied. Hel 
is moeilijk op deze onderwerpen 101 een me-

ning Ie komen . Een Iweede punl is dOl de lAS 
fractie als eenmansfraclie moel funclioneren 
in legenslelling 101 aile andere fracl ies in de 
raad . Daarbij zil je ook nog als vrouw in die 
eenmansfraclie. Deze bijzondere posilie 
maakl hel dubbel zo moeilijk om je waar Ie 
maken en als goed raadslid Ie funclioneren.' 
Anya is van mening dal er Ie wein ig begrip is 
voor deze posilie en hel liefsl zou ze zien dOl 

Kandidatenliist 

1. CA. Boukema 
2. R.A. de Klerk 
3. Mevr. M . Brouwer 
4. H.E. Chin 
5. P. van Balenburg 
6. D. Woudhuysen 
7. R. Knoack 

ken dal beide WP-fraklies in de raad slerk 
verwanle opvattingen hebben omlrenl hel Ie 

· voeren beleid . Wal verschill is de slijl. Een 
verschil dal 101 uildrukking komi in hel onder
deel van hel parlijprogramma over de ver
houding 101 de kiezers; de 'achlerban' . Hel 
EFB-programma zegl : 'De regel dal raadsle-

• den zonder lasl of ruggespraak handelen, 
dienl in ere gehauden Ie worden'. 
Hel PvdE-programma: 'Bij belangrijke en mo
gelijke conlroversiele kweslies zal de achler
ban in een vergadering geraadpleegd wor
den'. De PvdE heeft een aclieve achlerban 
die grole inv oed heeft, niel aileen op de in
houd van hel programma maar ook op hel in 
hel zittingsjaar door de fraklie Ie voeren be
leid. Dol uileindelijk aileen de fraklieleden 
veranlwoordelijk zijn voor dil beleid, wordl 
daarbij door niemand uil hel oog verloren. 
Zeker niel door : 

De PvdE-fraklie 

de lAS fraclie meer zelels zou kunnen krij
gen. Gezien hel faculteilsreglemenl zil hel er 
niel in. Maar, voegl ze er onmiddel i jk aan 
loe, ik heb hel volsle verlrouwen in Pelra . 
Pelra zelf benadrukl dOl ze wei enige erva
ring heefl. In hoar woonplaals Loenen is ze 
aclief in een polilieke parlij en heeft zich 
daarbij bezig gehouden mel emacipatieza
ken . Hel uilwerken van ideeen in de vorm 
van nola' s e .d. is daarbij ook hoar laak ge
weesl . Hel leggen van informele konlaklen 
mel andere fraklies, die soms even belang
rijk zijn als de formele, is iels dOl ze ook wei 
ziel zitlen . 

· 'Maar ook zonder die ervaring had ik mij ver
kiesbaar gesleld. Hel is gewoon belangrijk 
dal de lAS in raden , besluren, cie's e.d. ver
legenwoordigd is. ' 

JJS,MM 
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E.F.B. (Economische Faculteits Belangen) 

Het programma van de E. F. B. heeft ten opzichte van 1983 een aantal wijzigin
gen ondergaan . Deze veranderingen betreffen met name onderwijs, de pun
ten 1 en 8 en onderzoek, de punten 1 en 2. De nieuw geformuleerde punten 
spreken voor zich. 

Onden:oek 
1. De gevolgen van personeelsinkrimping 

alsmede van de invoering van de Tweefa
senstructuur mogen niet worden afge
wenteld op de onderzoekstijd . In eerste 
instantie dient te worden gezocht naar 
compensatie door efficientere vormen 
van onderwijs (zie ook punt 1. van de on
derwijsparagraaf). 

2. Bij het aanvragen van projekten onder de 
Voorwaardel i jke Onderzoeksfinanciering 
moet rekening worden gehouden met de 
daarvoor beschikbare onderzoeksru imte 
van de betrokken vakgroepe n. Binnen de 
fa culte it dient op kwaliteit te worde n be
oordeel. 

3. Vakgroepen beslissen aan de hand van 
hun onderzoeksprogramma over een re
delij ke verdeling van de voor onderzoek 
beschikbare tijd, met inachtneming van 
een door de vakgroep bepaalde individu
eel minimum. Ook voor doctoraalstuden
ten moet deelname aan onderzoekactivi 
teiten in de studie kunnen worden inge
past. 

4. Verbetering van de uitw isseling van infor
ma tie over op gang zij nde onderzoekpro
jecten ter stimu lering van voortgang en 
kwa l iteit van het onderzoek door het be
vordere n van co lloquia en seminars, ook 
gericht naar buiten de faculteit. 

5. Het stimulere n van promotie -onde rzoek 
door wetenschappelijk medewerkers. 

6. Gro tere samenwerking tussen de Stich
ting voor Economisch OncJerzoek en de fa
culteit, zowel t.a . v. het onderzoek als 
t.a . v . de op leiding to t het doen van onder
zoek . 

7 . Gericht streve n naar participatie door de 
faculteit en de aan hoar gelieerde onder
zoeksinstituten in regionale, nationale en 
internat iona Ie onderzoekprogram ma 's, 
0 . 0 . door deelname aan bestaande en 
nieuw op te richten werkgemeenschap
pen. 

Onderwils 
1. Bijzondere aandacht voor handhaving 

van de kwaliteit van het onderwijs onder 
de tweefasenstructuur, zul ks tevens in het 
licht van de voorgenomen personeelsin
krimping . Handhaving van het hUidige 
onderwijssysteem van hoorcolleges en 
werkgroepen . Wijziging van de maxima
Ie groepsgrootte kan bij omvangrijke be
zuinigingen onvermijdelijk zijn . Bij terug
gang van het aantalleerstoelen toch ten
minste handhaving van het bestaande 
vakkenaanbod. Daarbij dienen de ver-

plichte vakken in ieder geval 'in eigen 
huis' te worden verzorgd . In zo'n situatie 
zal een hoog leraar meer dan een vak tot 
verantwoordelijkheid hebben . Voor de 
keuzevakken is samenwerking met ande
re faculteiten binnen de UvA, dan wei met 
andere instellingen niet uitgesloten, mits 
niveau en inhoud stroken met de eisen 
vanuit het studieprogramma van onze fa
culteit. Criterium bij het zoeken naar sa
menwerking kan de studententoeloop 
zijn . 

2. Uitvoering c .q . verbetering van onder
wijsevaluatie en procedures van overleg 
met studenten voor elk vak in elk blok, 
teneinde lering te trekken uit de verkre
gen ervaringen . 

3. De bevordering van de mogelijkheden tot 
experimenteel onderwijs ook in de twee
fasenstructuur. 

4 . Handhaving van de omvang en de kwali
teit van het avondonderwijs . Bijscholing 
wiskunde continueren . 

5. Ontplooien van verdergaande activitei 
ten op het gebied van het Post
academisch onderwijs. 

6. Betere interne communicatie tussen vak
groepen bij de uitwerking van het onder
wijsprogramma. Streven noar een nau
were samenwerking met andere onder
wijsinstellingen op het vakgebied van on
ze faculteit. 

7. Bij docentbenoemingen dienen - naast 
vakkennis en onderzoekbekwaomheid -
ook onderwijsbekwaomheid en onder
wijsmotivatie een belangrijke rol te spe
len. 

Kandidatenlijst 

1. H. Jager 
2. H.F. Koster 
3. M.J.T.J. van Nieuwburg 
4. R.C.W. van der Voort 
5. E. Dirksen 
6 . R. K. Teszler 
7. P. Verburg 
8. l.A. Ankum 
9. H.A.A. Verbon 
10. J . Hartog 
11 . H.A. Pott-Buter 
12. F.T.M . Klijn 

B. Bevordering van het tot stand komen van 
een tweede-fase-opleiding voor onder
zoeker, accountant en leraar volgens de 
Wet Twee-fosenstructuur . Geen verschui
ving noar het Post-academisch onderwijs . 
Waar mogelijk verzet plegen tegen de 
nota-Beiaard, waarin de laatste twee 
opleidingen bij de universiteit worden 
weggehaald . 

Bestuur en beheer 
1. Bestuurstaken dienen verdeeld te w orden 

over aile leden van de facultaire gemeen
schap . De benoeming van leden van com
missies e .d . geschied t met inachtneming 
van specifieke bekwaamheden. 

2. De fa culteitsraadsleden van de geleding 
'wetenschappel i jk corps' dienen zovee l 
mogelijk uit verschillende vakgroepen af
komstig te zijn . 

3. De regel dot raadsleden zander last of 
ruggespraak handelen, dient in ere ge
houden te worden. 

4. Personeelsbenoeming geheellos van po
litieke overwegingen . 

5. Waar relevant eerst de vakgroepen raad
plegen alvorens in de Road te beslu iten . 

6. Kriti sche bewoking van een juiste verde
ling van de facu ltaire kredieten . 
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Grondstoffen en groei 
Op vrijdag 27 januari 1984 promoveerde drs. H.E. Chin tot doctor in de Econo
mische Wetenschappen op het proefschrift 'Natuurlijke hulpbronnen en eco
nomische ontwikkeling in wereldeconomisch perspectief'. (Chin is mede
werker aan onze faculteit verbonden aan het I.S.M.O.G. (vakgroep 10). In 
het voorliggende artikel wordt zijn dissertatie nader bekeken. 

Wereldeconomisch perspectief 
Het proefschrift van Chin draagl de tile I : 'Na
luurli jke hulpbronnen en economische onl
wikkeling in wereldeconomisch perspeclief'; 
een lilel dus die drie elemenlen beval. Ten 
eersle leren we de lerm naluur.lijke hulpbron
nen. Chin verslaal hier een van de produklie
facloren onder. In de Iradilionele Iheorieen 
wordl veelal uilgegoan van Iwee produklie
facloren: arbeid en kapilaal. Ais er al sprake 
is van een derde produkliefaclor grand dan 
wordl deze gevoegd binnen de factor kap i
taal. Volgens Chin moet echter uitgegaan 
worden van vier produktiefactoren, naast ar
beid en kapitaal bestaan ook de factoren 
kennis en naluur l ijke hulpbronnen. Onder 
natuurlijke hulpbronnen kan dan alles wat de 
natuur levert worden verstaan. Dus zowel 
grond als lucht en zowel ijzererts als bloem
kool. Voor de economische wetenschap zijn 
natuurlijk slechts die hulpbronnen van be
lang die dienen voor de bevrediging van be
hoeften en die schaars zijn. 

Hel Iweede begrip in de tilel vorml de econo
mische onlwikkeling, dit begrip verdient op 
deze plaats geen toel icht ing. Het derde be
grip weI. Chin gaat uit von een wereldecono
misch systeem dal voortdurend in ontwikke
I ing is. De richting waarin dit systeem zich be
weegt wordl bepaald door aile landen die er 
aan deelnemen, al is het wei zo dal het ene 
land meer invloed kan uiloefenen dan hel 
andere. Er bestaal met andere woorden een 
hierarchische slrucluur b innen de wereldeco
nomie, waarin de belangrijksle economische 
machl de meeste invloed kan uiloefenen . 
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Om deze specifieke wereldeconomische the
or ie snel Ie begrijpen is het goed hem af Ie 
zetlen tegen de andere Iheorie betreffende 
mondiale economische processen; i.e. de 
opvatling van W. W . Rostow. Volgens Rostow 
bestaat er een economisch ontwikkelingspad 
waarlangs elk land voortschrijdl. Op dit pad 
zijn vijf fases te onderscheiden, waarvan de 
derde fase, de 'take off' de belangrijkste is. 
Voor de huidige economisch hoog ontwikkel
de landen is de 'take off' begonnen met de 
Industriele Revolutie . Deze landen hebben 
nu de vijfde 'high mass consumption' fase be
reikl. Landen in de derde wereld wilen - in
dien de juiste verdhderingen plaatsvinden in 
de economische, sociale en politieke struc
luur van de betreffende samenleving - ook 
hogere fases bereiken . Vooralsnog bevinden 
de meesle van deze landen zich nog in de 
eersle 'Iradilional society' fase of in de twee
de 'precondilions for lake off' fase. 
De zogenaamde 'New Induslrializing coun
tries' (o.a . Taiwan, Hong Kong, Brazilie) heb
ben aangegeven hoe de ' take off' bp.rpikt ~,..n 
worden . Onder andere uil Chin 's proefschrift 
blijkl dat Roslow's visie voorbijgaat aan de in 
de lijd veranderde belrekkingen lussen lan
den . (Als er al fases onderscheiden kunnen 
worden dan zijn dal fases die verbonden 
moeten worden aan hel wereldeconomisch 
sysleem in zijn geheel.) De huidige de~de 
wereldlanden verkeren in geheel andere 
omslandigheden dan de Wesleuropese lan
den vlak voor de Industriele Revolutie. In de 
beginfase van de ontwikkeling van een we
reldeconomie dienden derde wereldlanden 

als leverancier van grondstoffen en afzet
markf voor eindprodukfen. In latere fases 
bleven deze landen in een afhankelijke en 
ondergeschikfe posifie ten opzichfe van de 
econom isch hoog onfwikkelde landen. Er kan 
zodoende geen sprake zijn van gelijke onf
wikkelingsfases op een en hefzelfde econo
misch groeipad. Ais er al fases onderschei
den kunnen worden dan zi jn dif, zoals bij
voorbeeld Wallerstein uifdrukf, fases die ver
bonden moefen worden aan een wereldeco
nomisch sysfeem in ziin geheel. 

Geschiedenis van het economisch den ken 
over natuurlijke hulpbronnen. 
De sfudie valt uifeen in drie delen. In hef 
eerste deel wordf de plaafs van natuurlijke 
hulpbronnen in de geschiedenis van hel eco
nomisch denken bezien. Op deze plaafs zal 
hier niel diep op ingegaan worden. Voislaan 
wordf mef op fe merken daf hef inleressanf is 
Ie zien hoe hef economisch den ken zich aan
pasf aan de economische omsfandigheden, 
hef mercanlilislische denken, dal vanaf de 
17de eeuw fof bloei kwam, was belangrijk 
een zo grool mogelijke foegevoegde waarde 
in eigen land Ie behalen . Dif sfreven kon be
reikf worden door de moge lijkheid fe schep
pen aile ei ndprodukfen vrij Ie exporferen, 
ferwijl de imporf var, eindproduklen moesf 
worden tegengegaan, bijvoorbee ld door hef 
insle llen van larieven. G;ondsfoffen moeslen 
in deze zienswijze uiteraard vrij kunnen wor
den geimporfeerd . 
Lafer wanneer Wesf Europa en ook Noord 
Ameri ka een belangrijke posifie hebben in
genor1en binnen hef wereldsysfeem ver
schu· r hel denken. Onder invloed van de 
klassieke en lafer de neo-klassieke Iheorie 
wordt het prolecf ionisme verworpen en vrij
handel bepleil. 

Ontwikkeling van een wereldeconomie 
In deel Iwee van de disserfafie schefsf Chin de 
rol van nafuurlijke hulpbronnen in de onfwik
keling van de wereldeconomie. Chin deell 
deze onlwikkeling in in drie fases . De eersfe 
fase handelf over de peri ode voor de In
dusfriele Revolulie. 
Inferessa nl wordl hel pas vanaf hel einde van 
de 15de eeuw. Wesleuropeanen onldekken 
dan daf de wereld rond en grool is. Dil biedl 



perspectieven; nu kunnen economische rela
ties worden aangegaan tussen verschillende 
delen van de wereld, waarmee een begin 
van een wereldeconomisch systeem ont
staat. De Westeuropese landen nemen in dit 
systeem een centrale positie in terwijl van de 
nieuw ontdekte landen produktiegebieden 
van primaire produkten worden gemaakt. 
Intussen ontwikkelt Engeland zich tot belan
grijkste handelsmarkt en handelscentrum 
van de wereld. In het begin van de 18de 
eeuw nemenzeal13% van de wereldhandel 
voor hun rekening; tegen het eind van deze 
eeuw stijgtdit tot '/3 van de totale wereldhan
del(!). De invoer bestaat voornamelijk uil pri
moire produkten terwijl de uitvoer voor het 
gr00tste gedeelte wordt gevormd door in
dustriele produkten. En dit klopt notuurlijk 
aardig met de mercantilistische zienswijze: 
een zo hoog mogelijke toegevoegde waorde 
moet in eigen land behoald worden. 

Tweede fase: van industrie' ~ revolutie tot 
won 
Zo zijn weaongekomen aan heteindevan de 
18de eeuw. 
Chin noeml drie essenliele facloren voor hel 
ontslaan van een industriele revolutie in En
gelond: 
I Finonciering van de noodzakelijke in

vesteringen kon plaatsvinden door de 
voorafgaande (mercantilistische) kapi
taalaccumulatie 

II Vervanging van spierkracht door mecha
nische kracht, door 0.0. toepassing van 
energie opgewekt uit steenkool, die in En
geland in grote hoeveelheden beschik
boar was. 

III Voor de eerste industriele produktie wa
ren bovendien ijzererts en wol nodig. Ook 
deze twee natuurlijke hulpbronnen wa
ren aanwezig in Engeland, terwijl kotoen 
makkelijk uil Zuid Amerika kon worden 
gehaald. 
De Industriele Revolutie heeft zich no in 
Engeland te zijn begonnen, uitgebreid 
naar het vasteland van West Europa. Alle
reerst naar Frankrijk, Duitsland en Belgie, 
deze landen bezaten grote voorraden 
steenkool of konden daar tegen hoge 

kosten over beschikken. Nadat het trans
port zich verder ontwikkeld had zodat 
massavervoer van grondstoffen goedko
per mogelijk werd konden ook de overige 
Westeuropese landen hun industriele ont
wikkeling op gang brengen. 

Ook de V.S. komt intussen sterk opzetten. 
Omstreeks 1870 had de V.S. reeds een per ca
pita inkomen van $180 (prijzen 19(0) terwijl 
dot in Engeland $120was. De bevolking in de 
V.S. was in 1880 reeds toegenomen tot 50 
min. inwoners (Engeland 35 min.). Deze gro
te bevolking en dil hoge inkomen maakten 
grote binnenlandse besparingen en investe
ringen mogelijk. 
Voor een goed begrip van de sterke opkomst 
van de V.S. dient vermeld te worden dot dit 
land, met name het Noorden, no zijn ontdek
king nooit als echt exploitatiegebied heeft 
gefungeerd. In het Noorden van de huidige 
V.S. werden goederen geproduceerd die niet 
complementair maar zelfs concurrerend wa
ren aan die van het moederland (Engeland). 
Deze goederen werden door hoge tarieven 
geweerd van de Engelse markt. 'Het Noor
den' werd hierdoor gedwongen andere han
delspartners te zoeken. Mede door de bloei 
van de scheepsbouw, die zo goedkoop mo
gelijk werd gemaakt door de aanwezigheid 
van natuurlijke hulpbronnen in de vorm van 
grote bosarealen, kon 'Het Noorden' zich 
toeleggen op handel met vooral West Indie, 
Zuid Europa en Afrika. 
Na deze zijstap keren we 'Ierug' naar de 
twintigste eeuw. Onder andere door de ne
gatieve invloed die WO I opde Westeuropese 
economieen had, neemt de economische 
macht van de V.S. toe. Net als in Engeland 
verandert ook hier de rol van de natuurlijke 
hulpbronnen. Zo blijkt de primaire produktie 
als aandeel van het bruto binnenlandse pro
dukt sterk te dalen. (Een indicatie geeft de 
agrarische sector; bedraagt het aandeel van 
het B.B.P. in 1889 nog 8% in 1953 is dit ge
daald tot5,8%.) 
De vraag naar primaire produkten in de in
dustriele centro stijgt echter. Deze produkten 
moeten dan ook uil de economisch minder 
ontwikkelde gebieden gehoald worden. Dot 
goat gepaard aan grote directe investeringen 

in deze gebieden, waordoor een flink deel 
van de toegevoegde woarde van de primaire 
produktie als beloning voor de investering 
weer terugvloeit naar Europa en de V.S. 

Derde fase. Na WO II 
Vdnaf het einde van de jaren' 40 tot het begin 
van de jaren 70 vindt er een enorme econo
mische groei plaats, die gebaseerd is op een 
snelle toename van de industriele produktie. 
De V.S. is nu de onbetwiste economische lei
der. Het overgrotedeel van derde wereldlan
'den wordt no WO II politiek afhankelijk. Eco
nomisch blijven ze een ondergeschikte rei 
spelen binnen de wereldeconomie. 

Natuurlilke hulpbronnen en economise he 
ontwlkkellngen in de derde wereld 
We zijn nu beland in het derde deel van 
Chin's studie. Hadden deel I en deel II naar 
mijn smaakt meer een inleidend karakter; in 
deelill komt het echte onderzoek naar voren. 
In deze loatste fase van de studie vraagt Chin 
zich of in hoeverre de exploitatie van de 0.0-

tuurlijke hulpbronnen heeft bijgedragen aon 
de economische ontwikkeling van de landen 
in de derde wereld. Om dit te onderzoeken 
meet hij voor 64 ontwikkelingslanden de 
groei van het nationaal produkt en relateert 
dit aan de produktie van de belangrijkste pri
moire produkten. Als waarnemingsperiode 
kiestChin de joren 1950-1973. Heteerste jaor
tal omdat don de wederopbouw no WO II in 
West Europa voltooid is, terwijl ook het deko
lonisatieproces in Azle grolendeels volbrachl 
is. Het tweede jaartal omdat op deze Manier 
de gevolgen van de oliecrlsis (1973/74) de 
zaak niet vertroebelen. Vervolgens berekent 
Chin voor elk land de fose met .de hoogste 
groei von het BNP. Immers wanneer in een 
land begonnen wordt met de exploitatie 
respectievelijk produktie van primaire pro
dukten vindt in de beginperiode in het olge
meen een bijdrage plaots aan het Bruto Nati-
00.001 Produkt. Nodat het gewenste produk
tienivo gehoald is, zal de directe bijdrage 
aan het nationale produkt afnemen. Dit ge
wenste produktienivo wi volgens Chin met 
name afhangen van de beschikbare voor
rood mineralen of de grootte von het land
bouworeaal. 

Ik denk dot bij deze zienswijze enige kantte
keningen passen: 
- Wanneer economische groei van ontwikke
lingslonden verklaard dient te worden is het 
aonnemelijk te kijken naor de produktie van 
prima ire produkten. Hoge produktiecijfers 
kunnen een verkloringsfactor zijn voor be
haalde economische groei. Het hoeft echter 
lang niet de enige verklaringsfoctor te zijn. 
Zelfs in ontwikkelingslonden is immers bij
voorbeeld industriele produktie. Een voor
beeld dot Chin overigens zelf.aandroagt - is 
Brazilie. Dit land heeft een fose met een 000.

merkelijke economische groei doorgemaakt 
terwi j I het ook een grote producent is van een 
oontol belangrijke primaire produkten. De 
sterke groei die Brazilie vanaf , 968 heeft 
doorgemaakt zal toch echter voornomelijk 
moeten worden toegeschreven aon de snelle 
groei von de industriele produktie. Hoeveel 
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'Om de financien hoef 
ik het niet te doen' 
Per 1 jonuori isde heer H.G. Advokoot benoemd tot bijzonder hoogleroor oon 
onze foculteif. Zijn leeropdrocht luidt: de vermogensmorkt en het octief en 
possief bedrijf von finonciele instellingen. Enige kennis over dit gebied, 
woorvon hij zelf zegt dot het een complexe benoming is voor de proktijk von 
het ge Id- en bon kwezen, mog oonwezig worden verondersteld gezien zi j n 34 
joor ervoring bij de AMRO-bonk. 

Studie 
In 1950 bij de toenmalige Amslerdamse bank 
begonnen als pas afgestudeerd drs. econo
mie aan de Gemeenlelijke Universiteit. Door 
tussenkomst van de tweede wereldoorfog 
was hij gedwongen met ± drie jaar achter
stand te beginnen door hij nietwilde collabo
reren mel de Duilsers. Drie jaar achterstand 
waarvan er een 01 lijdens de oorlog wegge
werkl kon worden door illegaal lenlamens of 
te leggen. De toenmalige faculteit werd 
goeddeels bepaald door de aanwezigheid 
van limperg en Hennipman. Een faculteit die 
bekend stond als een praateconomen
faculteil, niel gehinderd door veel kennis van 
wiskunde. De wiskunde in de economiestu
die begon toen net op te komen, maar dan 
vooral in Rotterdam. Rotterdam stond toen 
bekend als een jonge geavanceerde facul
leil, Amsterdam stond bekend alsdefaculteit 
die opleidde tot accountant. Oit laatste niet in 
het minsl door de aanwezigheid van Lim
perg. Sociale economie en geld- en bankwe
zen waren wat zwakker. Mede door de grote 
beslommeringen van no de oorlog was de 
toenmalige hoogleraar geld- en bankwezen, 
Keesing, weinig op de faculteit aanwezig. 
Deze hield zich op dot moment meer bezig 
mel hel adviseren von het Ministerie van Fi
nancien en daarmee samenhangend de 
geldzuivering. Ais Keesing loch verscheen 
om college Ie geven beslond dil meestal uit 
hel voorlezen van beleidsstukken von hel Mi
nislerie von Financien. 

loopbaan bll de bank 
'In 1950 kwam ik in dienst van de bank. Oplei
dingsfacilileilen waren loen bij de bonk be
labberd. Op een gegeven moment beslool ik 
dan ook te verlrekken of in de avonduren 
mijn dissertalie Ie schrijven. Het werd hel 
laalste. Ik hod hiervoor tiid Ie over, je kon 
loen om viif uur je pen neerleggen en naar 
huis goon. Ik ben in 1951 mel het proefschrift 
begonnen, Keesing zou mijn promotor wor
den maar vertrok naar Wash i ngton. Ik zat dus 
zonder promotor, mijn toenmalige hoogste 
boos nom contact op melde economische fa
culteit en in onderfing overleg werd besloten 
dot hij mijn promotor zou worden. Oit kon 
omdat hijzelf tot buitengewoon hoogleraar 
werd benoemd. Op het moment dot i k hoorde 
dot hij mijn promotor zou worden stond ik 
voor het blok. Ik kon kiezen: of bij de bonk 
weg of promoveren. Het was toendertiid on-
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denkbaar dot ik zonder consequenties de 
promotie afgelasten kon. Die promatie was 
dus uiteindelijk een compensatie voor een 
opleiding binnen de bonk. Een nevengevolg 
van de promotie was dot ik echt in de running 
kwam: 

Het hele werkende leven bij een bedriif ge
werkt, een echte bankman? 
'Dot is inderdaad zo, maar een bank is een 
zeer veelzijdig bedrijf waar zeer veel ver
schillend werk Ie doen is. Ik heb veel verschil
lende banen gehad in de loop der jaren. Tot 
1967 ben ik in verschillende plaatsen in het 
land kantoordirecteur geweest. In dot jaar 
ben ik door de toenmalige topman gevraagd 
om hoofd van het Economisch Bureau te wor
den. Een zeer 'sophisticated' manier bestond 
door niet v~~r. De topman, v.d. Brink, wilde 
graag iemand hebben die gepromoveerd 
was, dit stond beter v~~r de buitenwereld. Ik 
was de enige die op dot moment gepromo
veerd was. Dr. stoat watfeestelijker don drs., 
door was ik het geheel mee eens. Ik zat door 
weer aan de Iheoretische kant van hel bank
yak. Door had ik vanaf 1954 weinig meer aan 
gedaan, dot was dus een he Ie verandering. 
Het werk van het Economisch Bureau is on
dersteuning te verlenen aan de Road van 
bestuur ten aanzien van zowel micro- als 
macro-economische ontwikkelingen in 
binnen- en buitenland. We hadden toen ook 
de took een zeer uitgebreid jaarverslag te 
schrijven. We zijn door op een gegeven mo
ment mee gestopl, omdat we hel idee had
den dot vooral voor de Economische Bureaus 
van de andere banken Ie doen. 
In die jaren heb ik ook veel gereisd om inter
nationale ontwikkelingen en problemen te 
bestuderen. Daarbij heb ik me onder andere 
op EEG-vraagstukken geworpen. Hiervoor 
moesten veel forumdiscussies bezocht wor
den. Ik ontdekte toen dot ik er weinig moeite 
mee had om gecompliceerde zaken in essen
tie aan anderen over te brengen. Ik had wat 
dot aangaat best financieel journal isl kunnen 
worden. De jaren bij het EconomischBureau 
waren wat publiceren aangaat ook mijn top
tijd: 

De Raad van bestuur 
De veelzijdlgheid van de bank bleek nag twee 
keer, eerst toen de heer Advokaat directeur 

voor zuid Holland werd en daarna bij het toe
treden tot de Raad van bestuur. 

'Het voorgaande isalleen maar om te illustre
ren hoe gevarieerd het bankbedrijf is. Het 
blijven werken bij een bedrijf hoeft geen te
ken te zijn voor een gebrek aan dynamiek.' 
'Eenmaal in de Road van bestuur was mijn 
eerste took thesaurier. Dit hield met name in: 
geldmarktoperaties en de creditzijde van de 
balans, het verkrijgen vanspaargelden en 
deposito's. Ik moest daarbij zorgen voor het 
op goedkope wi jze verzorgen van de gelden. 
In die jaren was er net een concurrentieslag 
aan de gang om spaargelden te verkrijgen. 
Deze took heb ik tot 1979 verricht, daarna heb 
ik het binnenlands kredietbedrijf gekregen. 
Dit werd door meer mensen gedaan aange
zien dit om vele tientallen miljarden goat en 
te groot is voor €len persoon. Het binnenlands 
bedrijf van de AMRO is, ondanks ons kleinere 
balanstotaal dan de ABN, hel grootste van de 
Nederlandse handelsbanken. Ik had van het 
binnenlandse bedrijf de 'bulk', hierin komt 
weinig persoonlijk contact met klanten voor; 
hel is een massaal bedrijf waarin de prijscon
currenlie zeer belangrijk is en marktaande
len nauwletlend in de gaten worden gehou
den. Er wordl soms wei eens gedacht dOl ban
ken geheel vrij zijn in hun prijsbepaling, dit is 
niet zoo Op het momenl wordt om elke offerle 
gevochten, met 015 gevolg dOl die helemaal 
uilgekleed en uitgeknepen worden. 

Oe poslbank is, in mijn ogen, in tegenstelling 
101 de vele buitenlandse banken die zich in 
Nederland zonder grole problemen kunnen 
vestigen, geen al Ie grole zorg in die zin dot 
het voor de postbank niel goed mogelijk is 
binnen afzienbare lijd iets te gaan betekenen 
in de zakelijke kredietverlening omdat ze er 
nog jaren over zullen doen om het benodig
de apparaat op te bouwen. Blijft natuurlijk 
wei de vraag of er nog iets bij moet. Neder
land is eigenlijk al'overbanked'. Er is natuur
lijk iets voor te zeggen dot Nederland zich 
nooi! heeft afgeschermd voor buitenlandse 
banken. Je moet echter wei constateren dot 
op een gegeven moment verspilling van 
energie optreedt en dol moment is nu wei be
reikt.' 



Maatschappelljke positie van banken 
'Het vroegere imago van het onaantastbare 
instituut is tanende. Er ziin dingen gebeurd 
die niet hadden mogen gebeuren. Je moet 
constateren dot de hoge standaards gedaald 
ziin, maar dot is in meer sectoren gebeurd. Je 
kuntechter ook bij banken nietallesover een 
kam scheren. Siavenburg heeft biivoorbeeld 
alHid 01 een biizondere positie gehad. Je 
moet natuurliik ook constateren dot de ban
ken het moeiliik hebben gehad. Er ziin aan
zienlijke verliezen geleden op kredietporte
feu i lies. Er was een periode dot de bomen tot 
in de heme I groeiden, de welvaart leek geen 
eind te hebben en iedereen dacht in zijn 
schulden te groeien. Oil bleek niet uit te ko
men. Wij hebben in die tijd een belangrijke 
les geleerd; wantrouw econometristen als ze 
met modellen komen. Het bliikt gewoon dot 
niemand de ontwikke/ing van de economie 
kan voorspellen; deze crisis had toch zeker 
niemand voorzien? De les is geleerd en op 
het moment kijken we bij een zaak niet ver
der dan twee jaar terwii' we vroeger drie tot 
vier jaar vooruitkeken. Waar ie mee op moet 
passen is, dot ie niet te voorziehtig wordt. Je 
moet een redeliik evenwicht vinden. Dot zal 
door de onvoorspe/baarheid echter nooil ge
beuren.' 

Een neveneffect van de crisis is de giganti
sche groei van het zwarte geldcircuit. De ban
ken hebben vrolijk meegedaan. Zijn de stan
daards blj de bank gedaald? 
'Ook binnen de banken is verkeerd gehan
de/d door medewerkers. Het moet echler 
probleemloos kunnen lopen omdot men zeer 
strenge richtliinen heeft. Het zworte circuit is 
echter groot, en je kunt niet oltiid oan het 
geld zien of het wit is. Door verkeerde voor
lichting kan iemond er intuinen bij een bonk. 
We weten allemaol dot het niet mog maar het 
is inherent aan onze maotschappij gewor
den. Je moet er op ol/e manieren legen ziin, 
moor driekwart van de bevolking doet er op 
een ofondere manier aan mee. Er komen bij 
bonken dan ook gevallen woorbij ie met 
riehtliinen het probleem niet kunt oplossen: 

Het werk van een lid van de Raad van bestuur 
staat niet aileen, er zijn vele commlssar/aten 
en bestuursfuncties aan verbonden. Daar
naast wordt men voor vele forumdlscussies 
en conferenties gevraagd. Amsterdam staat 
daarbij in uw geval vaak centraal. 
'Recente toespraken handelen over de stod 
Amsterdam omdat dot een prive hobby van 
mii is. Ik ben geboren en getogen AmSler
dommer en hoevee/ ie ook tegen die stod 
kunt hebben, ik wit er niet weg. Ik heb een 
aantal boonties die zieh met die stod bezig
houden. Ik zit in het bestuur bii onder ondere 
het Rijksmuseum en het Nationoal Bollet en 
heb me altiid beziggehouden met de Komer 
van Koophondel. Ik ben echt een geenga
geerd Amsterdammer. Ais ik een toesproak 
houd over een bepoa/d aspect van de slad 
dan is dot uit interesse en daornaast omdat ik 
een studiegenoot van Wim Polak ben. Ik heb 
samen met hem gestudeerd tot en met het 
kandidaats, toen ging hij de iournolistiek in. 
Het contact leidt soms tot deelname von mij 
aan een bijeenkomst. 

On longs heb ik een toesprook gehouden over 
het draagvlak van Amsterdam. Je kunt op het 
moment constateren dot Amsterdam grote 
problemen heeft ten oonzien van haor or
beidsmorkt en woningbouw. Deze stod is 
nooil in het bezit geweest van grote i ndustrie. 
Het is altiid een dienstverleningscentrum ge
weest waarvoor hooggeschoold, gedifferen
tieerd personeel nodig is. Je creeert grote 
problemen als ie er niet voor zorgt dot deze 
mensen ook kunnen wonen. In tegenstelling 
toteen grote stod met veel industrie isdesoci
ole woningbouw in Amsterdom minder be
langrijk. Je moet door de aord von de bedrii
vigheid tegemoet komen oan verschillende 
wensen op het gebied von, woningen. 
Voor die toesproken kon ik niet terugvollen 
op een staf, er is merkwoordig genoeg geen 
kennis oonwezig binnen de bonk over 
Amsterdom. Om ie don drie moonden 's 0-

vonds of te sluilen en ols beloning een moat
schappiidos te kriigen, doorvoor moet ie wei 
gemotiveerd ziin: 

Zoals gezegd is de heer Advokaat per 1 januari 
benoemd aan onze faculteit als bijzonder 
hoogleraar, hij is de eerste die dit ambt zal be
kleden. Hij is geen gemeenteambtenaar maar 
wordt beta aid door het NIBE. In tijden van be
zuiniging een aardige aanvulllng op het do
centenbestand. Een hoogleraar echter die bij
zondere pJlchten en rechten heeft en een be
perkte opdracht volgens elgen zeggen. 

'De opdrocht is moor voor twee uur per week, 
dot is het aontol uur college. Ik ben in lotoal 
voor 0,4 von de Hid in dienst waarbij ik geen 
beheers- en bestuurstok'en ~op de foculteil 
hoef Ie verrichten. Ik mog ook nergens over 
meebeslissen. Ik sta een beetie longs de 
kant/i;n, dit is geen bezwaor want het is een 
grote overgang vonuit de bonk naar de colle
gebanken. Ik zol zeker enige tiid nodig heb
ben om te bepolen wot het niveau is woorop 
ik college moet geven en hoe groot de oon
wezige kennis is. Op het moment ben ik bezig 
copito selecta samen te stellen, hiermee 
hoop ik voor opril klaar te ziin, zodot het der
de trimester colleges gegeven kunnen wor
den. Tot de zomer wit ik niets anders doen. 
Ik kon zelf ook bepolen wot ik wil doen. Miin 
binding is niet zo strok, ik kon de vriiheid ne
men om te zeggen dot het een keer niet goed 
uitkomt om college te geven. Het is ollemool 
wot vriibliivender. Mijn motivotie om dit te 
goon doen is door miin iarenlange werk bij. 
de bonkgekomen. Ikben enthousiostgeraokt 
voor het bonkvok en wil dot groog overbren
gen. Ik kon ook in olle bescheidenheid zeg
gen dot dot miinzwokste kant niet is. Een kijk
je in de keuken geven is ook een motivotie. 
Een bonk biedt voor veel mensen en zeker 
ionge ocademici een leuke werkkring en ze
ker ook een uitdogende werkkring. Het bonk
bedrijf is een hord commercieel bedrijf 
waorin je ie moet kunnen hand hoven. 
Miin komst ols hoogleroor is niet een kwestie 
van vriendies. Het wos meer de iuiste mon op 
de iuiste ploats. /k het in 1977, toen ik lid werd 
von de Road von bestuur, 01 bedongen dot ik 
uiterliik tot 1984 zou bliiven. Je hebt in die 

boon geen priveleven en komt helemoal ner
gens oon toe, zeker niet oan lezen. Je loopt 
ochter op dot gebied en dot frustreert. Ik kon 
me nu goon wiiden oan het uitdragen van 
een stuk opgedone kennis. De praktiik kon ik 
goon belichten op een manier zoals een bui
tenstoonder die woorschijnlijk niet ziet, er 
kon tevens een stuk misverstand over bonken 
worden weggewerkt.' 

Omdat het NIBE betaalt hebben zij ook een 
vinger in de benoemingspap gehad. Ze wilden 
bii het NIBE een bankman hebben. 

'Dot ik het geworden ben is niet geheel ver
wonderlijk. Het oontal kandidoten wos ge
ring. Mijn noom vie I vroegtiidig omdot men 
wist dot ik dit iaClr zou pensioneren. Door
noost ben ik econoom, dot was een neven
voorwoorde, de meeste andere topbonk
mensen zijn iurist. Mensen die op het mo
ment nog actief in dienst ziin von een bonk 
kunnen het werk als hoogleroor ook niet 
doen omdat dot toch op de tweede ploots zou 
komen. AI met 01 wos de keuzemogelijkheid 
gering. Ik ben overigens niet bii gebrek oan 
keuze genomen, dot klinkt niet goed.' 

Studenten 
'Tegenwoordig kun je weer ols bonkier voor 
studenten verschijnen. Een oantal ioren gele
den wos een bonkier vies, nu kon er weer iets 
geleerd worden. Doarin ligt een sterke uitdo
ging; het overbrengen von opgedone ervo
ring, ervoring in zoken woorover geen boe
ken zi i n geschreven. Het vok goot dus u it zeer 
veel proktijk bestoan. Vermeden moet wor
den dot de huidige vokken Finonciering en 
Bonkwezen een 01 te grote overlopping met 
dit vok krijgen. Het moet meer oonvulling op 
elkoor worden: 

Aon goede wil ontbreekt het niet, oon secun
doire orbeidsvoorwoarden weI. Noost het 
feit dot in het vak geen tentomens mogen 
worden of genom en en niet gepromoveerd 
mog worden bij de heer Advokoot, krijgt hij 
geen komer op de foculteit. Dit lootste niet 
geheel tot zijn spiit, wont von het gebouw is 
hii geschrokken. Zijn typewerk moet hi; bi; 
het NIBE laten doen en de studenten kunnen 
hem olleen spreken als hij toevollig op de ko
mer von een op dot moment ofwezige docent 
kon zitten. Dot is gelukkig ongeveer de he Ie 
week. 

HPK 
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Ondernemen vandaag en morgen 

De lootste joren is zowel in wetenschoppelij
ke, ols in beleidskringen de belongstelling 
voor het functioneren von het bedrijfsleven 
toegenomen. De oude idee, dot de groeien
de produktiviteit in het bedrijfsleven voor een 
reele produktiegroei en een uilbreiding von 
de colleclieve sector zou zorgen, heeft long
zamerhond voor wot twijfels omtrent de goe
de ofloop von de in het bedrijfsleven optre
dende processen plootsgemaokt. Een stogne
rende produktiviteitsgroei, teruglopende in
vesteringen, een stijgend financieringstekort 
en een snel groeiende werkloosheid zijn de 
problemen, woor we sinds het einde von de 
jaren zeventig mee te kompen hebben. De 
huidige economische problemen kunnen op 
verschillende manieren geonolyseerd wor
den. We kunnen de problemotiek via een stu
die von de mocro-economische besteding
scategorieen bestuderen. De bestedingscote
gorieen zijn in de laatsle joren aile in min of 
meerdere mote teruggevollen. Woren tot hel 
einde von de joren zeventig de bij de wereld
handel ochterblijvende Nederlondse expor
ten een bron von zorg, later waren het voora I 
de teruglopende investeringen, die als de 
oorzook von de econom ische leruggong aan
gemerkl werden. De overheidsbestedingen 
en de consumplieve besledingen werden 01 
naor gelang de theorieen, die economen 
aanhingen ols oorzook dan wei als gevolg 
van de economische leruggang gezien. 
Bedrijfskundig perspectief 
Als we de economische siluolie vanuit het 
perspectief von de bedrijven benaderen, 
kunnen we consloleren, dOl hel verdwijnen 
van de werkgelegenheid hier de groolste 
vormen oonnam. Een slagnerende produklie 
en een slechls licht toenemende produklivi
teil zijn de verdere macro-economische ken
merken von de bedrijvensector. 
Op meso- en micro-niveau uitle de economi
sche teruggong zich in bedrijfssluitingen, sa
neringen en reorganisaties en een vrijwel 
ontbreken van nieuwe (investerings)initiatie
ven. Op deze monieren kwamen de slechte 
resultoten op gebieden, 015 werkgelegen
heid, produktie en produktiviteit tot stand. 
Economische veranderingen worden gereali
seerd binnen bedrijven. Ais bedrijven niet in
vesleren, geen arbeidsplootsen scheppen en 
niet in nieuwe lechnologieen investeren, 
kunnen de mocro-economische doelstellin
gen niet gehoald worden. 
Maatregelen 
Over nieuwe technologieen, de gewenste 
produktiestructuur en de rol van de overheid 
daorin, zijn door de WRR, de Commissie 
Wagner en de deportementen de laatste ja
ren vele nota's volgeschreven. Getracht 
wordt de ochterslond, die Nederland op hel 
gebied van technologie, organisalie en pro
duktievolume op andere landen heeft, onge
daan te moken. De rol van de overheid hierin 
is vooral voorwoordenscheppend en van 
voorzichlige aord. Men heeft onvoldoende 
inzicht in het funclioneren van bedrijven en 
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Programma lezingencyclus 
april-juni 1984 

plaats: 

tijd: 
(lunch: 

2 april 

9 april 

16 april 

7mei 

14 mei 

21 mei 

28 mei 

4 juni 

Burgemeester Tellegenhuis (zaal 2174) 
Jodenbreestraat 23 
Amsterdam 
14.15 - 16.15 uur (no of loop aperitief) 
13.00-14.00uur) 

Drs. A.F. P. WASSENBERG (Interfaculteit Bedrijfskunde) 
Overheidssteun aan ondernemingen; het voorbeeld RSV 

Dr. E.P.M. TERVOOREN (oud-directeur Financien ESSO NL) 
Nieuwe financiele instituties en het economische herstel 

Dr. J.E. ANDRIESSEN (Voorz. RvB Van leer BV) 
Management in een Nederlandse multinational 

Ir. A.G. DE BOER (M.I.P.) 
Investeren en participeren; de financieringsproblematiek 
van ondernemingen en de rol van de overheid 

Drs. B.W.M. TWAAlFHOVEN (N.V. Indivers) 
Nieuwe ondernemingen 

Prof. Dr. H.W. DE JONG (U.v.A.) 
De internationalisatie van het Nederlandse bedrijfsleven 

Prof. Dr. J.G. LAMBOOY (U.v.A) 
Technologische veranderingen in relatie met stedelijke en 
regionale ontwikkelingen 

Drs. B. DE VROOM (Soc. Instituut, leiden) 
Nederlandse werknemersorganisaties; concurrentie of 
samenwerking 

Organisatie: 
Mevr. Drs. M. Brouwer (teI.020-5254158) 
Dr. H. W. ter Hart (teI.020-5254078/525407) 

beschikt over onvoldoende instrumenten om 
kwalitatieve doelstellingen te kunnen nastre
ven. De vokbeweging wi! middels beleid niet 
aileen een verbetering von de werkgelegen
heidssituatie realiseren, moor wil tevens val 
op het gebeuren krijgen om zo de veronde
ringen in de kwolileit van de orbeid en de 
medezeggenschap in een door hoar ge
wensle richling Ie sluren. 
Deze summiere schels von de octuele econo
mische siluotie dient als inleiding en als moti
vatie voor een nieuwe door de Commissie 
Goslcolleges te orgoniseren lezingencyclus. 
Onder de lite I 'Ondernemen vandoog en 

morgen' worden vanaf 20pril 0.5. een achttal 
lezingen georganiseerd. De economische 
problemen zullen hierin nuit het perspec
tief van de bedrijven bekeken worden. Fa
lende bedrijven, de mogelijkheden en 01'1-

mogelijkheden v~~r nieuwe ondernemin
gen, nieuwe organisatiemethoden binnen 
bedrijven en de rol von de overheid zijn en
kele van de onderwerpen, die op moondag
middag aan bod zullen komen. Voor ieder 
onderwerp is een inleider en een co-referent 
uitgenodigd. 
Aile geTnteresseerden zijn van harte welkom. 

Nomens de Commissie Gaslcolleges 
Moria Brouwer 



Open Universiteit een 
Nog dit joor zullen ze het straatbeeld vu lien : taxi-chauffeurs die de tijd tussen 
hun ritten besteden aan het bestuderen van boeken van de Open Universi
teit; mensen in de metro d ie in plaats van met horror- en oorlogsboekjes met 
Open Universiteitscursussen op schoot zitten; huisvrouwen die de kasteelro
mannetjes de kasteelromannetjes loten en zich gaan her-, om- en bijscholen 

met behulp van de open Universiteit. 

De gevolgen zullen verstrekkend zijn. De 
scholingsgraad van de Nederlandse bevol 
king zal met sprongen omhoog goon; de soci 
ale mobiliteit zal verveelvoudigen doordat 
aile volwassenen , ongeacht voorople iding, 
zich omhoog kunnen werken op de maat
schappelijke ladder middels zelfstudie. Door 
de goedkope wijze van werken van de Open 
Universiteit kunnen belongrijke besparingen 
op het wetenschoppelijk onderwijs worden 
gereoliseerd. Dit alles zal echter dramatische 
gevolgen hebben voor de bestaonde univer
siteiten en in het bi jzonder voor onze facul 
tei t: ovondstudenten zullen in grote getale 
overstoppen naar de OU (Open Un iversiteit), 
maar ook het aantal dagstudenten zal wor
den gedecimeerd vanwege de mogelijkheid 
die studeren oon de OU biedt om zelf h~t tem 
po te bepolen en de beperkte inschrijfduur te 
ontwijken . 
Grote onwentelingen staan voor de deur, 
waarbij de omwentelingen voor onze facul
teit dramatisch zullen zijn . Maar zal het alle
maal wei zo'n voort lopen? Het volt sterk te 
betwijfelen . Drs. Jaapde Mare, medewerker 
bij de vokgroep bedrijfseconomie en nauw 
betrokken bij de economische op leiding aan 
de Open Universiteit , legt uit waarom . 

De geschiedenis van de Open Universiteit 
Het bestaande hoger onderwijs is selectief, 
meedogenloosselectief. Hij of zij die vroeger 
n iet voldoende leermotivotie of -mogel i jkhe
den hod, kon niet of slechts via een omweg 
studeren . Voor hem of hoar die een wer -K
ring hebben is het moeilijk om in de w ee
kends en in de avonduren verder te studeren, 
vooral ais physieke aanwezighe id op een 
universiteit onmogelijk is . Bovendien is het 
bestaande hoger onderwijs duur en versnip
perd: scheidingen tussen wetenschappe li jk 
onderwijs en hoger beroepsonderwijs, tus
sen fac ulteiten, tussen vakgroepen , ja ze lfs 
tussen leerstoelen, zorgen ervoor dot het vi
gerende o nderwijssysteem niet echt efficient 
kon worden genoemd. 

Dit al les deed in de loop van de zeventiger ja
ren de behoefte aan een Open Universite it 
onts taa n: een instelling die geintegreerd WO 
en HBO zou geven middels afsta ndsonder
wijs, do t wi I zeggen schriftelijk onderwijs on
dersteund d oor audio-visueel moteriaal , 
w a ar de e nige toela tingse is ee n bepoalde 
m inimum leeftijd zou zijn . Geinsp ireerd d oor 
het Engelse voorbeeld (waar de Open Uni
versity een groot succes is) werden pla nnen 
gemaakt e n werd begrotingsruimte gereser
veerd. 
De un ivers itaire wereld roakte direct in po
niek. Teruglopende studentenaantal len hod
den 01 een zekere rivaliteit tussen de univer-

sitei ten veroorzaokt; concurrentie door de 
Open Universiteit kon men beslist niet gebrui
ken . De plannenmokers werd verweten dot 
de OU de bestaande universiteiten oneerliike 
concurrentie aandeed vonwege de open in
schrijving, vanwege de kortere studieduur 
(5400 i.p.v. 6800 uur), en vonwege de loge 
leefti jdsgrens (18 jaar). Minister Deetman 
lijkt voor dit laatste argument wei gevoelig; 
woarschijnlijk wordt de grens alsnog opge
trokken tot 21 joor . Bovendien was het hoger 
beroepsonderwijs kwood op het feit dot het 
eigen, praktijkgerichte korokter van het HBO 
verloren zou goon in de opzet : het HBO
diploma zou een soort kondidaatsdiploma 
worden. 
Naarmate de geldkraan van Den Haag naar 
de universiteiten echter steeds meer werd 
dichtgeknepen door elkaar opvolgende be
zu inigingsrondes, veranderde de houding 
van de universiteiten. Men besefte dot de OU 
er toch wei zou komen, met of zonder hu n ze
gen, en ontdekte de OU steeds meer als addi 
tionele bron van inkomsten. Immers, de OU 
zou lang niet alles zelf doen: vooral de 'ont
wikkeling van het studiemateriool zou wor
de n uitbesteed aon de bestoonde universite i
ten . In hef koder van overheidsdiensten werd 
de OU in Heerlen gevestigd (overwinning 
van 5jeng! ) en reisden aile betrokkenen zich 
dus mollig. Maar in Heer len moest het ko
men, en door wordt nu dan ook driftig ge
bouwd om eex behoorlijke huisvesting op te 
zellen . 
Pas zeer loot op stoom gekomen vaart het 
schip van de OU nu in vo lle voart vooruit. In 
sepfember 1984 staan de eerste studenten op 
de sfoep en dan moet men iets hebben om ze 
oon fe bieden. 

De organisatie van de Open Universiteit 
Ais er ergens ee n nieuwe orgonisat ie moet 
worden opgezet dan begint men altijd met 
het bedenken van een nieuwe term v~~r ie
der relevant begrip. De OU is door geen uit
zondering op, en vandaar dot er bij de OU 
niet gesproken wordt van faculteiten maar 
van leerstofgebiede n, n iet van vakken moor 
von cursussen, niet von stud iepunfen moor 
von een ' moduloire opbouw', etcetera . Men 
ondersche idt doarbij zeve n leerstofgebie
den, do t wil zeggen: er kon oon de OU in ze
yen ri ch tingen een Wo- of HBO-diploma wor
den behoo ld . De ze zeven zijn : rech ten, eco
nomie, bedrijfskunde, culturele wetenschop
pen, technische wetenschoppen, notuurwe
tenschappen en socia Ie wetenschoppen. De
ze laotste twee leerstofgebieden zijn zo ruim, 
dot er bij de OU slechts een onderdeel wordt 
gegeven, n l. resp. milieuku nde en onder
wijskunde . 

bedreiging? 
Von de richting economie verwocht de OU 
vee/. Men neemt oan dot er vele mensen zi jn 
die in hun beroepsproktijk een gebrek oon 
economische kennis ondervinden, die zij 
door middel von studie oon de OU kunnen 
bijsPiikeren. Een voordeel daorbij voordeOU 
is dot de studen t niet het hele onderwijspok
ket hoeft te volgen moor slechts enkele cur
sussen kon nemen die von zijn of hoor god ing 
zijn (de studie is opgebouwd uit in principe 
zelfstondige cursussen van 100 of 200 uur). 
Het ' collegegeld' wordt ook per cursus vol
doon e n is zo hoog dot de pri js von een totole 
studie ongeveer gelijk is oon zes jaar stude
ren aan een bestoonde universiteit voor do
gonderwijs. 
Om het studieprogrommo economie somen 
te stellen is er plm. onderholf joor geleden 
een commissie somengesteld von mensen 
von de bestoonde universiteiten . Onze focul
teit had d irect een dikke Yinger in de pop 
(waorschijn lij k mede vanwege de ovondop
leid ing en vonwege de mislukte poging en
kele joren geleden von de focultei t om de OU 
een volledig stud ieprogrommo te bieden, 
geheel somengesteld en geschreven door 
onze faculteit), wont er zoten drie mensen 
von de UvA in deze commissie : prof. de Jong 
ol s voorziller, prof. Klont ols lid en ondergete
kende als secretoris. Verder woren er nog 
twee leden von de VU, een uit Rollerdom, 
een von Nijenrode en twee von de OU . Het 
studieprogrommo wot resulteerde is verge
lijkboor met dot von onze faculteil. Dit bete
kent dot avondstudenten gemakkel i jk kun
nen overstappen noar de OU, maar ook (zeer 
be langrijk) van de OU naar de UvA. En dat 
laatste lijkt een zeer logische overstap: de 
OU, drempelverlagend a ls zi j ongetwijfeld 
zal werken, zal een nieuwe markt van poten
t ie Ie studenten aanboren. In de loop van de 
studie zal de behoefte aan persoonlijk con
tact en aan discussie zich echter steeds duide
lijker monifesteren, en zol een overstap naar 
een un iversiteit voor contactonderwijs steeds 
oantrekkelijker worden, zeker als daar 
avondonderwi js mogelijk is . 
Bij dit oonboren van een nieuwe markt van 
potentiele studenten is enige voorzichtigheid 
echter op zijn p la ats . De belangste lli ng voor 
de OU is g roo t, e n velen verwochten inder
daad b inne nko rt menig toxichouffeur en 
huisvrouw met een studieboek oan te treffen . 
Hef sfuderen middels afstandsonderwijs en in 
de avonduren is echter zwaor, en er is veel 
meer motivof ie voor nodig om de studie door 
te zellen . M i jn verwochting isdat van de gro
te groep mensen d ie nu interesse hebben in 
een studie aan de OU , er velen niet verder 
w i len komen dan een of enkele cursussen en 
hun studie dus niet zu ll en afronden, ondanks 
het feif dot de toto Ie studieomvang bij de OU, 
zoo ls gezegd, kleiner is. 

Het maken van de cursussen 
Hoewel er op de OU wei een wetenschappe
lijke staf is (er zijn ook twee hoogleraren eco
nomie : een voor algemene economie en een 
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Naschrift socialistische planning 
Het is nog 01 wat wanneer iemand je proef
schrift afdoet als een ' beschri jving en verkla
ring van de paradoxen van hervormingen, 
die onvolledig is en een gebrek aan samen
·hang vertoont . .. en bovendien abominabel 
'geredigeerd is. ' Dot is niet leuk. Maar ja, mis
schien kun je nog wat leren van de zwaar
wichtige argumenten die deze boute bewe
ring hebben onderbouwd. 
Deze argumenten heb ik echter niet kunnen 
vinden . Korzec goat volledig voorb i j aon het 
hoofdbestanddeel van mijn proefschrift, de 
hoofdstukken 3 tim 6. In hoofdstu k 3 heb ik de 

. werking van het Sovjet-plann ingssysteem 
geanalyseerd. Daarin heb ik duidelijk ge
maakt dot het ondercomplexe formele plan
ningssysteem niet aileen leidt tot wat Korzec 
noemt, een 'gecompliceerd mengsel van on
derhandeling en blufpoker tussen centrale 
autoriteiten, bedrijfsmanagers en tal von an
dere maatschappelijke groeperingen die in 
meerdere of mindere mote het r itueel von het 
opstellen van uitvoerbare en minder ui tvoer
bare p landoeleinden deelnemen' , moor ook 
leidt tot het ontstaan van semi - legale en ille
ga le instituties die over de grenzen van het 
officie le planningssysteem heenstappen . 
Hierbij kan men denken aan informele in
dustriele ru i lbeurzen, partlculiere bouwbri
gades enzovoorl. In kort: het feit do t in de 
praktijk niet is voldaan aan de optimum
voorwaarden van het Sov jet planningssys
teem, leidt tot een beslissingsruimte op het 
niveau van de bedri jven, die door legale, 
sem i- legale en i lIega le overleg-en marktre 
laties word t opgevu ld . Het is deze span ning 
die bestaat tussen de starheid van de f ormele 
structuren en de dynamiek in de informele 
structuren , die m ij ns inziens de verk larings
grondsla g bied t voor de econom ische hervor
mingen in de staatssocialistische landen (biz . 
95). In hoofdstuk 4 en 5 heb ik vervolgens ge
probeerd aan te tonen dot de hervormingscy
eli in de interne en externe organisatie van 
bedri jven in Chino zich beter met deze theo
rie laten verkloren dot uit de Chinese retho
riek (het bestr ijden van een 'revisionistische 
politiek' of he t bestrijden van de 'sabotage
activi te iten van de Bende von V ier). Het ver
heugt m ij do t ook Korzec v ind t dot ik er in ben 
geslaagd het beeld te corrigeren dot de ' libe
raliseringen ' beschouwd moeten worden als 
vo lstrekt nieuwe en revolutionaire verande
ringen. In hoofdstuk 6 tenslolle, worden uit 
de analyses von de gebeurtenissen in de 
staatssocialistische landen conclusies getrok
ken voor de algemene theor ie van de econo
mische stelsels. 
Uit het voorgaande moge duidelijk worden 
dot ik volstrekt niet begri jp waar Korzec het 
vandaan haalt te beweren dot ik geen verkla
ring heb voor de economische hervormingen 
in de staatssocialistische landen en slechts 
gebruik maak van een verzameling plaats
en tijdgebonden verklaringen. Deze bewe
ring wordt overigens nergens toegelichl. Nog 
bonter maakt Korzec het wanneer hij stelt dot 
ik dit ontbreken van een theorie probeer te 
compenseren door een Marxistische theorie 
aangaande planning . Vervolgens gebruikt 
hij het grootste deel van zijn boekbespreking 
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voor het schrijven van een essay om aan te to
nen dot 'Marx' visie op planning en vrijheid 
geen functie kan hebben bij een poging om 
hervormingscycli in de Sovjet-Unie en China 
teanalyseren. Nusta ikwerkelijkpaf. Laatdit 
nu precies de reden zijn, waarom ik een 
hoofdstuk heb gewijd aan Marx' communis
memodel. Dit hoofdstuk heb ik trouwens pas I 

geschreven, nadat 01 de andere of waren , 
dus zo'n beetje als toeg ift . Wanneer men na
melijk stelt - zoals ik in hoofdstuk 3 ti m 6 heb 
gedaan - dot ook in de staatssocialistische 
landen contradicties voorkomen, is dot dui
de l ijk in strijd metde wijze waorop in die lan 
den off icieel tegen het eigen functioneren 
wordt aanQekeken . 
In de officiele staatsideo logie, het Morxisme
Leninisme, worden de staatssocialistische 
landen in overeenstemming met Marx evolu
tieschema gezien als de opvolger van een 
vo lgroeid kapitalisme. In de hoofdstukken 1 
en 2 heb ik aangeloond dOl deze pretentie 
niel kan worden waorgemaakl. De Russische 
revolutie yond p laats in ee n land, waor de 
produktiekrachten nog onderonlw ikkeld wa
ren, waarin de ontwikkeling op e igen kracht 

moest p laa tsvinden, omdat de wereldrevolu
tie uitbleef, en w,aarin de ontwikke l ingen 
werden geleid door een partij , een 'druppel 
in een vijandige volkszee', die zichzelf be
schouwde als voorhoede van een proletori 
oat ' in wording'. Uit de Russische revolutie 
ontstond derhalve een uniek, niet voorzien 
maatschappi jtype, dot zich a ls voornaamste 
look sle lde zo snel mogeli jk een industrie le 
samen lev ing op te bouwen . Va ndaar de stel
ling dot hel So vjet-planningssysteem geen 
opvo lger, maar een substituut van het kapita 
l isme is; een niet-kapital isti sche organisatie
vorm van een snel industrialisatieproces. Dit 
onderscheid is daorom van belong, omdat 
het aangeeft waarom het Sovjet-plannings
systeem niet mag worden geanalyseerd in 
termen van Marx' communismemodel, maar 
moet worden geanalyseerd op basis van zi jn 
e igen wetmatigheden, zoals in hoofdstuk 3 
ti m 6 is gedaan. 
Het moge de lezer duidelijk zijn dot Korzec 
mi jns inziens zijn in de aanhef gec iteerde 
boute beweringen op geen enkele wijze in
houdelijk heeft kunnen waarmaken . Niet ai 
leen goat h i j volledig voorbij aan de essentie 
van mijn proefschrift, moor zijn inhoudelijke 
bespreking van bi jzaken is eerder een on
dersteuning van dan een kritiek op mijn 
proefschrifl. Betwijfe ld mag zelfs worden of 
hij mijn proefschrift goed gelezen heefl. Zo 
wordt bijvoorbeeld de institutione le hervor
mingscyelus uitvoerig beschreven op de pa
gina' s 100 en 101. 
Wat de zogenaamde detailopmerkingen be
treft : deze zijn gedeeltelijk waar (de Chinese 
terminologie), gedFeltel i jk kinderachtig 
(huishoudingen versus huishoudens) en ge
deeltelijk onwaar (de Russische transkriptie) 
Bij hel lezen van Korzec's boekbespreking 
had ik het gevoel dot mijn naam wei werd ge
noemd, maar dot het eigenlijk niet over mijn 
proefschrift ging . Maar ja, daar is het ook 
1984 v~~r . 

R.Knaack 

De SEF, 
goed yoor &en half miljoen 1 

Nergens schijnen zoveel misverslanden over 
te bestaan als over onze eigen studievereni
ging . Velen den ken dot de SEF een orgaan 
van de fakulteit is. Andere zien het als een 
kommerciele instelling . Maar €len ding heeft 
men meestal gemeen. Namelijk dot men de 
SEF een ongeorganiseerde puinhoop vindt. 
En aan de buitenkant is dot natuurlijk ook zo o 
Moor wat is de SEF dan nog meer? 
Hierop het volgende antwoord. De SEF is een 
vereniging van studenten voor studenten en 
is onafhankelijk (ook financieel) van de fa
kulleit . Alles wordt door zo'n 20 studenten, 
naast hun studie, verzorgd. Ook wordt alles 
op vrijwillige basis gedaan . Dot wil zeggen 
dot er geen dubbeltje wordt betaald , aan nie
mandl 
Deze groep weet het wei voor elkaor Ie krij
gen om ieder jaar zo'n half miljoen om te zet
ten . Zo ' n grote puinhoop kan het dus niet 
zijn . Naost deze bekende winkel -funktie vin 
den we andere aktiviteiten ook erg belang
rijk . We stimuleren bijvoorbeeld de kontak
ten tussen studenten en docenten op allerlei 
manieren . Met andere woorden we probe
ren wat gezelligheid op het 'Moupoleum' te 
brengen door middel van borrels, feesten, 
sportdogen enz. Ook op het gebied van stu 
dieaktiviteilen zijn we oktief, denk moor aan 
de ekskursies. Waorom we dit bovenstaande 
doen en hoe we het organiseren, zullen we 
de komende maanden proberen uit te leggen 
0 . 0. via Rostra . We zullen don ook vertellen 
welke moeilijkheden we allemoo l legen ko
men bijvoorbeeld bij de bestelling von boe
ken en waarom deze voak uitverkocht zijn . 
Het mag duidelijk zi jn dot opmerkingen over 
bestaonde aktivifeiten en ideeen voor nieu
we olt i jd welkom zijn. Mocht je kritiek of initi
atieven hebben dan kun je het beste via de 
SEF-bolie kontakt opnemen met ondergete
kende, of even op de borrellangskomen (ie
dere donderdog von 16.00 tot 18.00 uur, door 
is de helft van het bestuur wei aonwezig , 
hik). 
Dan wi! ik nog even een onder misverstand 
rechtzellen . Er wordt voak gedocht dot de SEF 
ook een politieke vereniging is . Dit is niel zo o 
De SEF heeft ruim 1100 leden en dot zijn bijna 
olle aktiefstuderende ekonomiestudenten. 
De SEF heeft don ook een politiek-neutraal 
beleid I.o.v. de studentengroeperingen op 
de fokulleil. Dot de verschillende bestuursle
den een eigen mening hebben en deze ook 
wei uitdragen, is aileen maar een bewijs dot 
we politiek neutrool zijn. Wei steunt de SEF ie
dere studentenoktiviteit op de fokulteit, als 
het moor in het belong von de studenten is . 

Rob Jor9 (voorziller) 



Buurteconomie 
'Wil men de burgerij daadwerkelijk een aandeel geven bij het regelen van 
haar eigen zaken dan kan djt maar langs een weg worden bereikt, de weg 
der decentralisatie. Wij moeten derhalve de groote stad gaan decentralise
reno Wij moeten trachten de wijken waaruit zij is opgebouwd tot zelfstandig 
leven te wekken.' 
'Juist het afstemmen van een dergelijke decentralisatie (van voorzieningen) 
op het buurtnivo zal tot gevolg hebben dat men sterker dan voorheen in buur
ten in staat moet zijn de koers van die v(~)Qrzieningen zelf te beoalen' 
Afgezien van de wot oubollige spelling in het formeel' bezig is. Aileen voor Amsterdam 
eerste citoot, zouden beide beweringen uit zou dot 01 neerkomen op 30.000 personen. 
een en hetzelfde boek afkomstig kunnen De visies over de plaots von de informele eco-
zijn. Het eerste is echter afkomstig uit 'De stod nomie binnen de samenleving von de toe-
der toekomst, de toekomst der stad', van de komst lopen nogal sterk uiteen. In 'Buurteco-
hand von Ir.A. Bos uii 1946, het tweede is te- nom ie' worden drie auteurs behandeld, 
rug te vinden in 'Buurteconomie' een uitgave waarvan een er een negotieve opvatting op 
van de werkgroep 2000, verschenen eind no houdt en twee, zij het in wotobstracte mo-
1983. dellen, ons een zonnige toekomst voorspel-
Von de ideeen von Ir . Bos werd weinig wer- len. De pessimist in het gezelschop is R.E. 
kelijkheid . De gestaog groeiende welvoart Pohl. Pahl, een van de weinigen die zich 
en de toenemende mobiliteit leidden tot een reeds jaren in de problemotiek von de infor-
steeds geringere binding van mensen oan mele economie verdiept, ziet voor de komen-
hun directe woonomgeving. Contocten wer- de joren de werkgelegenheid sterk afnemen 
den veel meer gezocht op grond von sociaol- en, daaraan gekoppeld, de koopkrocht sterk 
economische positie, overeenkomstige inte- teruglopen. De de-industriolisotie heeft vol-
resse en gelijkgestemde opvottingen, dan op gens Pohl ook een de-rodicoliserend effect. 
basis von het wonen in elkoars nobijheid. ' De Mensen goon zich eerder richten op persoon-
buurt' verdween lange tijd uit het centrum lijke arbeidsmogelijkheden en individuele 
van de belongstelling. De tijden veronderen overlevingswijzen don dot zij collectieve oc-
echter. Toen in de jaren '70 het procesyon tie zullen ondernemen . Voor Pahl resulteert 
stodsvernieuwing op gang kwom, bleken dit in 'more domestic servants for the rich, 
buurtbewoners elkoar weer te vinden . Men more migration for work for the poor, more 
verenigde zich in een gezamenlijke strijd activities centered in and around the home, 
Noor betaolbore woningen, adequate voor- more fear, more conservatism ... ' (p.31). 
zieningen e.d . Een groot oontol von dergelij- Een geheel tegengesielde kijk op de zoken 
ke octies heeft een succesvolle of loop gehod. houden Gorz en Rosanvollon er op no. Beide 
Het is deze positieve ervaring met de buurt auteurs stoon op het stondpunt dot arbeid in 
die de auteurs von 'Buurteconomi€" er von de formele economie, heteronome arbeid in 
overtuigt dot de buurt ook het juiste orgoniso- de termen von Gorz, zoveel mogelijk moet 
tiekader vormt om de problemen von de jo- worden teruggedrongen. Dot moet leiden tot 
ren '80 te lijf te goon. een vermindering von de ofhankelijkheid 
Deze problemen, zo stellen de auteurs, zijn van de door de morkt en overheid geprodu-
niet meer van tijdelijke aard. De huidige crisis ceerde goederen en diensten. Doarnoost 
van de kapitalistische produktiewijze zou wei moet een sfeer von outonome produktie ont-
eens een beslissend keerpunt kunnen bete- staan, gebaseerd op vrijwillige somenwer-
kenen voor de toekomstige organisatie van king, op het uitwisselen van goederen en 
produktie en distributie. Zonder verder in te diensten en op de individuele creativiteit. 
goon op de aard von de crisis, goat het boekje 
verder met het belichten von perspectieven Buurtinitiatief 
voor die toekomst. De auteurs van 'Buurteconomie' doen geen 

Informele economie 
In het toekomstbeeld von de auteurs is een 
belangrijke plaats ingeruimd voor de zoge
naamde informele economie. Een eenduidi
ge omschrijving von de informele economie 
is (nog) niet te geven, maar in grote lijnen 
bestoat zij uit octiviteiten die plaots vinden 
buiten formele economische of juridische 
structuren en wooroan voor de participanten 
een positief inkomenseffect verbonden is. 
Een dergelijke informele sector - de term is 
ofkomstig uit de Derde Wereldliterotuur - ont
wikkelt zich sterk binnen de westerse econo
mieen, zoals onder andere noar voren kwom 
uit een recent ILO-ropport. Hieruit bleek dot 
binnen de EEG-Ionden gemiddeld zo'n 10-
15% von de potentiele beroepsbevolking 'in-

poging het gelijk von een der visies te bewij
zen. Zij stellen echter, oanhakend bij Pohl, 
dot economische octiviteiten van mensen 
zelf, hetzij in de informele economie, hetzij 
in de buurteconomie, invloed uitoefenen en 
vorm geven aan de omgeving, aon de (Ioko
Ie) samenleving. Met andere woorden, oon 
de slog en beinvloed' zo je omgeving . 
Ais handelingskoder kiezen de auteurs voor 
de buurt. Voor deze keuze worden een aon
tal argumenten noar voren gebrocht, zools 
de in sommige buurten bestaande 'troditie' 
van strijd voor een goede stodsvernieuwing 
en het 'ons-kent-ons' effect in buurten. Het 
belongrijkste argument is wei dot initiatieven 
op buurtnivo kunnen oonsluiten bij proble
men die voor de bewoners heel herkenboar 
zijn. Daarenboven kon een benadering 

woarbij binnen de buurt een oanspreekpunt 
bestaat drempelvrees wegnemen bij de 
mensen voor wie de projecten bedoeld zijn. 
In het tweede deel von het boek bespreken 
de auteurs een oantol buurtinitiatieven zools 
die in de Verenigde Staten, Engeland en Ne
derland 01 van de grond gekomen zijn: Hoe
wei de beschreven projecten vorieerden van 
een informotica-trainingsproject tot huurac
ties, kunnen globaal vijf doelstellingen wor
den geformuleerd die binnen de projecten 
soms ofzonderlijk, soms gelijklijdig worden 
nagestreefd, t.w.; 
-het scheppen van banen en opzetten van 
troiningsprojecten vonuit de buurt, 
-het vergroten van de zeggenschop von 
buurtbewoners over het lokole economische 
gebeuren, 
-het aantrekken von kopitaol van buiten 
t .b.v . de buurt, 
-het afstemmen von de produklie op de be
hoefle, en 
-het opnieuw tot leven brengen van buurten 
door nieuwe bedri jvigheid en voorzienin
gen. 
Wonneer de auteurs de besproken Neder
londse projecten - Bothoven Enschede, Haag
poort Breda en de BV Dapperbuurt - evalue
ren, blijken de resultaten redelijk positief. 
Met nome de mate von zelforganisa
tie/mobilisotie van de betrokkenen stemt tot 
tevredenheid. Von belong hierbij was dot de 
initiatieven vonof het begin een zo concreet 
mogelijke aanpak volgden en er een nadruk 
lag op het snel bereiken van resultaten. De 
werkgelegenheidseffecten van de initiatie

ven zijn nog bescheiden, moor wat er aan ba
nen gecreeerd is, kwam ten goede aan de 
buurtbewoners. Een interessont aspect bij 
dergelijke initiatieven is de relotie 
zelforganisatie-bedrijfsorganisotie. Vanuit 
bedrijfseconomisch oogpunt is met name het 
samengaan van sociale en economische 
doeleinden een knelpunt. De auteurs consta
teren wot dit betreft ook een 'zeker span
ningsveld'. Dot beide doelstellingen elkaor 
niet hoeven te bijten blijkt 0.0. uit het feit de 
de BV Dopperbuurt met een commerciele 
bank de financiering von een bedrijfspand 
rond kreeg . Voor de toekomst echter lijkt de 
overheid de meesl oangewezen instantie 
om, bijvoorbeeld aon de hand van een ont
wikkelingsplan, buurtinitiotieven te on
dersteunen. 

In het derde deel van 'Buurteconomie' wordt 
een soort handleiding gepresenteerd t .b .v . 
buurten die met ideeen over projecten rond
lopen . Gewezen wordt op de noodzokelijke 
stappen die ondernomen moeten worden om 
tot een levensvatboor project te komen, fi
nancieringsvormen worden besproken en er 
wordt vooral gewaarschuwd voor te hoog 
gestelde doeleinden. Het boekje eindigt met 
de 'kanttekening dot de algemene sociaal
economische ontwikkelingen van zeer grote 
invloed zijn op het uiteindelijke resultaat van 
buurtgerichte initiotieven. Een inkomensre-
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groei valt hier nu te verklaren door de groei 
van de industrie en hoeveel door hetaanwe
zige grondstoffenpotentieel? Of dient een 
combinotie van deze twee als voornaamste 
verklaring gezien te worden aangezien de 
industriele produktie voornamelijk tot stand 
kwam op basis van eigen grondstoffen? Ook 
voor de drie exportplatforms Si ngapore, 
Hongkong en Zuid Korea, die zelfs nauwe
lijks enige produktie van primaire produkten 
van betekenis hebben gehad valt een soort
gelijk verhaal op te hangen. Volgens Chin 
zijn deze landen uitzonderingen' en moe I de 
'natuurlijke' ligging van deze landen als een 
natuurlijke hulpbron in een bijzondere vorm 
worden gezien. 

- Een andere vraag die gesteld kan worden is 
wal hel betekent v~~r een land om een hoge 
economische groei te doormaken. Natuur
lijk, het is een factor waarvoor gemakkelijk 
een cijfer kan worden uitgerekend. Een hoge 
economische groei van het Bruto Nationaal 
Produkl hoeft echter niet automatisch te bete
kenen dal een land zich ontwikkelt. Er zijn ve
Ie landen oon te wijzen (Brazilie, Indonesie) 
waarvan hel BNP in sterke mate groeit, maar 
waar brede onderlagen van de bevolking er 
op achleruit goon. 
-Linneman (hoogleraar ontwikkelingsecono
mie VU) merkte lijdens de promotie op dat 24 
landen in dezelfde periode (64/73) een 
hoogste groeifase hebben gekend. Volgens 
hem kan dil gegeven twee dingen beteke
nen . Ten eersle zou het kunnen zijn dat de 
groei in die periode niet is veroorzaakt door 
een loename van de produktie, maar door 
loename in de prijzen van grondsloffen. In 
het gepresenleerde cijfermaleriaal word I in
derdoad weinig onderscheid gemaokt tussen 
slijgingen, die worden veroorzaakl door een 
absolule hoeveelheidsstijging (produktiestij
ging) en stijgingen die.gerealiseerd worden 
door hel slijgen van de prijs. 
Volgens Chin kan de slijging van de 
grondslofprijzen enige invloed hebben ge
had . Hij wijst er echter op dat zijn waarne
mingsperiode v~~r de echte grote olie
prijsslijgingen van 73/74 ligt. In de periode 
na 73 moel pas een grote invloed aan 
prijsstijgingen worden toegeschreven. 

Deze kanlftekeningen terzijde geschoven 
lukt het Chin de 64 landen te rangschikken in 
een schema naar de groolle van de groei van 
hun BNP in de hoogsle groeifase. Voor elk 
land rekent hij vervolgens uil de produktie 
van acht van de belangrijksle mineralen en 
tien van de belangrijkste agrarische 
grondsloffen als een percenlage van de we
reldproduktie. Op deze monier is hel moge
lijk enige conclusies te Irekken. 
1 Landen die geen hoge groeiperiode van 

hel BNP hebben doorgemaakt geven ook 
geen hoge produklie van een of meer pri
maire produkten te zien. 

2 Er blijken verschillen te zijn in de bijdrages 
die verschillende prima ire produkten le
veren aan economische groei. Bauxiet, 
kopererls en vooral aardolie leveren de 
groolsle bijdrages. 
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3 Ook de omvang van de bevolking en de 
hoogte van het per copita inkomen spelen 
een r61 bij de groei die primaire produktie 
kan creeren . Zo blijkt dat in landen met · 
een geringe bevolking (Brunei, Gabon, 
Trinidad) enige produktie van aardolie 
wei economische groei he eft doen onl
staan, terwijl dat v~~r een land als Egypte 
met een vrij grole bevolking niet hel gevol' 
is. 

Aigemeen concludeerl Chin uit hel schema 
dat in de beschouwde perio'de primaire pro
duklie economische groei heeft veroorzaakt 
in de derde wereld, al is hel wei zo dat slechts 
enkele primaire produklen (aardolie, 
bauxiel, koper) een dusdanige hoge toege
voegde waarde hebben dat een sterke groei 
van hel BNP mogelijk was. 
Vervolgens analyseert Chin op welke manier 
de exploilalie van nOluurlijke hulpbronnen 
bijdraagtaan het nationaal inkomen van lane 
den in de derde wereld. De produktie van de 
belangrijkste primaire produkten wordt in 
hoge male geconlroleerd door Iransnaliona
Ie ondernemingen. Wil een land een van de
ze produklen gaan exploileren dan zal ze 
Iransaklies mel zo'n onderneming moelen 
aangaon. De bijdrage oan hel nolionoal in
komen wordl hierdoor mede bepaald door 
de onderhande/ingseapaeiteit van degenen 
die hel beleid in de producerende landen be
palen. 
De lolale direcle bijdrage aan hel nalionaal 
inkomen blijkt Ie bestaon uil drie componen
len: 
1 Overheidsinkomslen 

Deze worden bepaald door hel econo
misch belang van hel belreffende pro
dukl, de omvang en kwaliteil van de voor
raden en de onderhandelingscapaciteil 
von een land (zie boven). 

2 De beloning van de binnenlandse arbeid. 
Hierbij moel worden aangelekend datka
pitaa I i nlensieve m i j nbouwondernemi n
gen re/atief weinig bijdragen 101 de werk
gelegenheid in hel producerende land. 

3 De in hel binnenlond gevormde loege-
voegde waarde van hel verbruik. 

Nu is bekend dal de exploitalie van naluurlij
ke hu Ipbronnen een bijdrage leveren aan hel 
BNP en zelfs een groei von hel BNP kunnen 
veroorzaken, er is ook bekend op welke ma
nier de exploitalie van hulpbronnen bij
draagt aan hel nalionaal produkt, nu bekijkt 
Chin de mogelijkheid om ontwikkeling te be
reiken. 
Op basis van de gegevens ziel Chin eigenlijk 
slechls mogelijkheden voor de grotere 
grondstoflanden . Vooral Brazilie dal over 
een grool aantal natuurlijke hulpbronnen be
chikl neeml een sterke positie in . Maar ook 
londen als Mexico en Indonesie en in minde
re male Nigeria en Egyple beschikken over 
economisch belangrijke grondstoffen waar
van de beschikbare voorraad relalief grool is. 
'Een ziehzelf voortstuwend eeonomische ont
wikke/ing za/ in deze /anden echter s/echts 
mogelijk zijn, wanneer een be/angrijk en toe
nemend dee/ van de desbetretfende'kapitaa/
goederen in hun bezit komt en er bovena/ ae
eumu/atie van kennis a/daar p/aatsvindt', 
waarmee Chin zijn proefschrift afsluit. 

Rick Ie Roy 
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gel uit Den Haag kan een inspanning von ja
ren in de buurt ongedaan maken . 

Kanttekeningen 
Resumerend kan gesleld worden dat 'Buurl
economie' een interessant boek is met sterke 
en zwakke punten . Een van de zwakkere 
punten is de sterke gerichlheid op de buurt, 
zonder dat geexpliciteerd wordt wal we hier
onder moeten verstaan. Er wordt gesproken 
over de buurt, de bewoners, zo de indruk 
wekkend dat buurten so<;iaal samenhangen
de eenheden zouden zijn . Of dergelijke 
'communilies' nog beslaan valt te belwijfe
len, de buurt beslaat veeleer uit een verza
meling van losse clusters van contacten tus
sen mensen en organisalies. De in het boek 
regelmalig gemaakte vergelijking met Ame
rikaanse buurtinitiotieven dienl in dil ver
band ook gerelativeerd te worden. Zo is de 
politieke structuur in de V.S. vee I slerker ge
decentraliseerd dan in Nederland, wat buur
linitiatieven in een heel ander perspectief 
plaatsl. 
Een belangrijke konflekening bij buurlinitia
tieven als (deel)oplossing v~~r de crisis is te
vens dal men niel van de nood een deugd 
moel maken . De buurtinilialieven zijn veelal 
een reaclie op een falend overheidsbeleid, 
waar specifieke bevolkingsgroepem de dupe 
van zijn geworden. De oplossing daarvan 
overloten aan de bewoners en een energie
ke opbouwwerker is een onlerechte verleg
ging van de verantwoordelijkheid. 

Het boek heefl echler ook veel posilieve pun
len. Hel meest Ie waarderen is wei dal de ou
leurs op een crealieve wijze trachlen in Ie 
gaan op de problemen van deze lijd. Hel in
haken op aulonome onlwikkelingen in de 
maatschappij, zoals de groei van de informe
Ie economie, is een lovenswaardige aanpak 
en 'Buurteconomie' draagt op deze wijze bij 
aan de discussie over de organisalie van onze 
loekomslige maalschappij. Concreet bete
kent 'Buurleconomie' een slimulans en hond
leiding voor groepen die van plan zijn inifia
lieven Ie ondernemen. Dal dil voor mij niet 
direcl een 'buurtproject' hoeft Ie zijn, is dui
delijk. 

Piel Renooy (EGI) 

Buurleconomie 
Werkgroep 2000 
De Horslink 
prijs: f 19,90 



Wie hadden het in het verleden ook altijd 
weer over 'georganiseerde haat- en leugen
campagnes' zodra ze zich in het nauw gedre
yen voelden en hun religieus aandoende 
verontwaardiging de vrije loop lieten? Zezijn 
er weer, onze stoere, blonde, blauwogige, 
raszuivere nationale jongens van de 
gestampte pot. De bruine en zwarte hemden 
hangen nog in de kast (aileen voor de feest
dagen!), want €len ding hebben de gefrus
treerde kleinburgers wei geleerd: als je met 
twee woorden spreekt en je niet te militant 
kleedt, is zeker in het begm de acceptatie 
groter. Glimmerveen heeft dat RQoit zo goed 
begrepen en was dan ook betrekkelijk snel 
uitgerangeerd . De nieuwe elite van universi
tair geschoolde dwangneuroten pakt het al
lemaal wat subtieler aan. Maar zelfs de best 
gedresseerde baviaan valt soms uit zijn rol. 
In dit geval nadat de voormalige medebavi
aan Fresco een beeld schetste wat de aperots 
in een kwaad daglichtzette. De Centrumpar
tij zou contacten onderhouden mel 'de NVU, 
de Vlaamse Militante Orde, het Vlaams Nali
onaal Front, de Moon-sekle, ex SS-ers, ex 
NSB-ers en nog wat van die rotzooi' (sic). Nie
mand die er echl van opkeek, behalve de CP 
die prompt een kort geding aanspon wegens 
het laslerlijk karakter van deze uitlatingen. 
De publiciteit rand de CP zou het karakter 
hebben van een 'georganiseerde haat- en 
leugencampagne'. En dat zijn nu exact de
zelfde bewoordingen waarmee hun illustere 
voorgangers de strijd introkken als andere 
middelen niet afdoende waren. Dom slip
pertje van Janmaal c.s .. Maar evengoed wei 
nuttig zo'n kattebelletje, want door het car
navaleske optreden wat, misschien onder in
vloed van de tijd van het jaar, de kop op stak, 
waren we bijna vergeten wie ze werkelijk 
zijn. 

Het was natuurlijk reuze komisch om te doen 
alsof een lid van het Koninklijk Huis tevens lid , 
van de snelst groeiende partij in Nederland 
was. ledereen naluurlijk gissen wie dat nu 
wei kon zijn. Had Bernard, gezeten in een 
snelle sport·bolide, per ongeluk een builen
lander van een vluchtheuvel gereden? Had 
Pieter een verkeerd lied op de piano ten ge
hore gebracht? Die was trouwens niel eens 
echt lid van het Koninklijk Huis. Het belref
fende lid bleek het onechte kind van Prins 
Hendrik te zijn. Onecht kind volgens zijn ei
gen zeggen tenminsle en lijdens een t. v.
optreden in hel VPRO-programma landsbe
hang bleken de geestelijke vermogens van 
de man in ieder geval nauw aan te sluiten bij 
die van de eventuele vader. 
Het is natuurlijk van een Boer Koekoek
achtige allure om met dergelijke figuren te 
pronken. Een zekere parallel mel de Boeren
partij vall dan ook wei Ie Irekken. BP en CP 
zijn partijen waarin hel Grole Ongenoegen 
mel 'De Overheid' en 'Hel Systeem' gestalle 
krijgt. Er is echter €len groot verschil: de BP 
had geen ideologische achtergrond waarop 
leruggevallen kon worden of het moesten de 

pony's van boer Koekoek zijn. De CP heeft 
echter een keur van fascislische, nalionalisti
sche en racisli;che Iheorieen die de parlij 
meer ruggegraal geven. Op hel momenl ge
schiedl dil nog op een klungelige en amaleu
rislische wijze. Geen wonder als je parlijka
der beslaal uil marginale figuren mel een 
fundamenleel minderwaardigheidscom
plex. Ik zie Janmaal nog niel zo snel een 
voelbalsladion geuniformeerde frisse jonge
lui 101 onvoorwaardelijke massahyslerie op
zwepen. De man heeft het charisma van een 
rol beschuit. Maar wie garandeerl dal dit zo 
blijft? Op een gegeven momenl komen ze 
daar naluurlijk zelf ook achIer en snel groei
ende partijen Irekken altijd carriere-zoekers. 

De CP is een partij die door haar acceplalie in 
ons democralisch 'sysleem een polentieel ge
vaar is voor het voortbestaan ervan en dienl 
daarom verboden te worden . In eersle in
slantie lijkt dil een dilemma: het loetsen van 
het democratisch gehalte van een polilieke 
partij als graadmeler voor haar beslaansrechl 
zou lot her opheffen van meerdere parlijen 
aanleiding kunnen geven. Wat Ie denken 
van parlijen die begrip hebben voor burger
lijke ongehoorzaamheid? Zijn die wei zo de
mocralisch? Persoonlijk vind ik het begrip 
hebben voor burgerlijke ongehoorzaamheid 
(helgeen meeslal in samenhang mel zaken 
als kraken en aloomafval ler sprake komI) en 
her ophilsen van de bevolking legen minder
heidsgroeperingen slechl vergelijkbare za
ken. Maar, loegegeven, dil is een kweslie 
van inschatting van hel effekl op hel incasse
ringsvermogen van hel democralisch beslel. 
Toch hoeft hel niel zo problemalisch Ie zijn 
om de CP Ie verbieden zonder de kern van 
onze democralie aan Ie lasten, indien discri
minatie als toetssteen genomen wordt. lede
re partij die danwel in haar stalulen, danwel 
in haar uitlalingen of haar gedrag discrimi
neerl dient verboden Ie worden bij de weI. 
Een wetsvoorslel kan de exacle formulering 
van het begrip discriminalie verder uilwer
ken, maar her leidl geen Iwijfel dal de CP 
door een dergelijke welgeving, aile voor
zichligheid len spijl, haar besle lijd heeft ge
had. 

Er zijn een aanlal argumenlen om de CP niel 
Ie verbieden. De CP zou nel als de BP een le
genparlij zijn en dus van voorbijgaande 
aard. Een slinkende wind: voor sommigen 
onaangenaam, voor anderen lachwekkend 
en voor een aanlal perverlen een delicales
se, maar voorbijgaand. Een ander argumenl 
is dal een ondergrondse CP meer gevaar 
opleverl : de veenbrandlhese. Hel verbieden 
van de CP zou de zwakheid van onze demo
cralie aangeven : de CP dienl door diskussie 
en de krachl van hel argumenl bestreden Ie 
worden. 
De windlhese heb ik reeds beslreden. Er 
wordt een wissel gelrokken op een onzekere 

loekomst. De wind kan in de lussenlijd voor 
sommigen hel effekl van gifgas krijgen. De 
veenbrandlhese lijkl me zeer onjuisl, aange
zien uilgerekend publicileil via eigen zend
lijd op radio en t.v. de CP 101 een geaccep
leerd verschijnsel maakl. Hel mag en her 
went. Bovendien moel en goed funklione
rende illegale parlij in Nederland nog uilge
vonden worden. Ondergronds Nederland 
heefl geen besle repulalie. Hellaalsle argu
menl is omkering van de zaken. Juisl een 
slerke democralie kan een parlij die een ge
vaar vorml verbieden. Daar is polilieke moed 
en zorgvuldige afweging voor nodig, maar 
hel is de enige manier. Diskussie en overtui
ging hebben aileen nul bij mensen die niet 
een vergaande vooringenomenheid hebben 
op grond van hel geloof of ras van een ander. 
Dat is over de grens van de redelijkheid en 
maakl iedere diskussie bij voorbaat zinloos 
en gevaarlijk. 
Van dat verbieden komI naluurlijk niels. Het 
onderwerp staat garanl voor eindeloze dis
kussies aan de bitterlafel, maar zal dit sladi
um waarschijnlijk niet te boven komen. De 
enige manier om iels legen de CP en haar 
leesplankgeleerden Ie doen die dan nog rest, 
is er lid van te worden . Ik roep aile welden
kende mensen in Nederland op om lid te wor
den van de Centrumpartij. Dan kunnen we zo 
snel mogelijk de opheffingsvergadering or
ganiseren. 

Steven Adolf 
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Wie wint dit jaarde 
Unilever ketingprijs? 

/ ./ 
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f 
Wij nodigen een ieder die in 1983/1984 op een marketing-ondelWerp afsrudeert 

uit, mer zijn of haar scriptie mee re dingen naar onze Marketingprijs: 

Sununer Course aan een gerenonuneerde Business School. 
Zowel Consumer Goo~s als Indusrriele Produkten mogen ondelWerp van uw scriptie zijn. 

Beoordelingscriteria: de scripties dienen een duidelijk eigen inbreng re hebben, 
rheoretisch onderbouwd, praktisch bruikbaar en origineel re zijn. 

Leden van de jury: M Geldens - McKinsey and Cy. (voorzitter) 
PJ de Beer - U.T.-Delfia BV 
Prof. Drs.]. Bunt - Erasmus Universireit Rotterdam 
Drs.].W. Eenhoom - Edible Fats & Dairy Co-ordination 
Prof. Dr. P.S.H. Leeflang - Rijksuniversireir Groningen 
H. Venneulen - Calve-De Beruwe B.Y. 
].F.CM. Savonije - Nederlandse Unilever Bedrijven B.Y. 
(secreraris) 

Inlevering van de scripties: Uiterlijk 1 juni 1984 bij uw afsrudeerhoogleraar. 

Bekendmaking Prijswinnaar: 9 seprember 1984 
Prijsuitreiking: 21 seprember. 

Unilever. 

) 

-r 
/~ 

'n Wereld van Mogelijkheden 



Mismanagement op de Faculteit 

Goed management bepaalt het succes van 
een onderneming. En goed management 
stoat voor het nemen van de juiste b~slissin
gen op het juiste moment, een vaardigheid 
die nog te vaak slechts in de harde praktijk 
von het bedrijfsleven verworven kan wor
den . 
Door de Stichting Internationaal Manage
ment Game is met behulp van de computer 
een marktmodel ontwikkeld, waarin een 
aantal fictieve ondernemingen met elkaar 
concurreert. De leiding van deze onderne
mingen kan dus zonder risico worden toever
Irouwd aan onbenullen . Vandaar dOl een 
aanlal (ex)studenten von deze Faculleit 
beslool om onder de naam Fewuva & Co deel 
Ie nemen aan hel ManQgemenl Game Ne
derland. Winnen van de finale in Nederland 
zou uilzichl hebben gegeven op deelname 
aan de Inlernationale Finale in Helsinki) He
laos wordl Nederland - aangezien Fewuva & 
Co in de kwarl-finale eervol ten onder is ge
goon - in Helsinki door een onder lewn verte
genwoordigd. 
Wij hebben veel genoegen beleefd aan de 
verhilte directievergaderingen waae. hel 
verkoop- en prijsbeleid werd uitgestippeld. 
Hel bleek niel allijd mee Ie vallen.om mel 
achl personen 101 €len beslissing te komen. 
Sommige fanalieke direclieleden gingen 
zelfs z6 ver dOl ze grafieken begonn~n Ie le
kenen, elaslicileiten uilrekenden, vraagcur
yen scholten en zelfs overgingen tol het bere
kenen van k.oSlprijzen in hun pogen, de an
dere directeuren van hun gelijk te overtui
gen. 
De spelregels van hel Managemenl Game 
Nederland zijn als voigt: vier ondernemin
gen produceren Iwee niet nader omschreven 
produklen, A en D, op een aantal mark ten 
en/of door middel van indi / iduele conlroc
len. Uitgaande van een iden ieke slarlpositie 

moel elke onderneming beslissingen nemen 
mel betrekking 101 de aanwending von de be
schikbare middelen en lot de vaststelling van 
de verkoopprijzen. Naosl het manipuleren 
"11et prijzen kan de ondernelning hoar markt
aandeellrachten te vergrolen door financi~
Ie middelen loe te wijzen aan reclame en/of 
research and development. Maar dot is nog 
niet alles. Door tonnen in automalise
ringsprojeclen Ie investeren kunnen pro
bleemloos (Vakbonden zijn er niel!) de ar
beidskoslen gedrukt wdrden. Uileraard is 
een belangrijke, maar onbekende, faclor in 
hel he Ie spel de beslissingen von de concur
renlen. Wal doen zij mel hun produktiecapa
citeil? 

Een verkeerde prognose van de beslissingen 
van de concur~enten kan fatale gevolgen 
hebben. Zo verwachlte Fewuva & Co dOl door 
verlagrng van de prijzen de lolole morkl en 
ook hoar marktaandeel daarin zou groeien. 
Hierop werd ingespeeld door uilbreiding van 
de produkliecapaciteit. Helaas bleek dil een 
foule inschalting. De concurrenlen verhoog
den hun prijzen juist. De gemidd~lde markt
prijs sleeg en hel gevolg was dot de lotale 
vraag daalde. Ondanks hel feil dOl Fewuva 
door hoar loge prijzen een groter marktaan
deel had weten te veroveren zaten wij bij die 
totale dalende vraag met een fikse overcapa
cileit, die onze ondergang inluidde. In de 
lao Isle ronde bedroeg onze ingehouden 
winsl 'slechts' f 7.260.560, = . Dit was goed 
voor de derde plaats. 
Het op deze manier bezig zijn met het oplos
sen van bedrijfseconomische vraagstukken 
diende niet aileen ter vermaak, maar zeker 
ook ter lering : 'Een ideelje voor het verleven
digen van de colleges?' 

Rio van Gelder-Pafort 

Op de bovensle rij van links naar rechls: Frank Ouddeken, 
Ria van Gelder-Palorl, Geerl Glimmerveen, Carlo Mahieu 
en Cees de Boer. Op de ondersle rij slaan/Zillen von l inks 
naar rechls Joke Bekkering, Frank Brink en N icoline Ange
nent. 

vervalg van pagina 15 

voor bedrijfseconomie) wordt het schrijven 
van de cursussen over het algemeen uit
besteed aan de andere universiteiten . Behal
ve cursussen voor enkele bijvakken (wiskun
de, slatistiek, informatica) die multi
funclioneel dienen te zijn, d .w .z. in verschil
lende studierichtingen een plaats krijgen, 
zijn er momenleel twee specifieke economi
sche cursussen in ontwikkeling: de cursus 
Economie & Geld en de cursus Economische 
Orde & Markt. Beide cursussen worden hier 
aan de economische faculteit van de UvA ge
schreven, hetgeen bevestigt dot degene die 
het dichtst bij het vuur zit zich het meesle 
warmt. 
De cursus Econom ie & Geld heeft een omvong 
van 200 uur studiebelasting en wordt ge
schreven door de vakgroep macro-economie 
onger leiding van Rob de Klerk. De cursus 
moel een.algemene inleiding in de economi
sche welenschap geven, waarbij onderwer
pen aan de orde komen als hel economische 
kringloopsysleem, de functie van geld, de 
overheid en andere inslitulies, inlernationale 
handel, en de eerste beginselen van macro
economische modellen . 
Bij de vakgroep bedrijfseconomie, in hel bij
zonder de leerstoelgroep Externe Organ isa
tie, wordt de cursus Economische Orde & 
Markt (300 uur studiebelasting) ontwikkeld . 
Onder leiding van dhr. Meltzer en prof. de 
Jong schrijft een heel team van mensen over 
onderwerpen als economische orde, de 
markt en de bijbehorende c06rdinatiewij
zen, ondernemingen en ondernemersge
drag, en prijsvorming. 
Binnen een maand moet dit werk zijn afge
rond om tijdig te kunnen worden verwerkt. 
Een cursus wordt geacht met kleine aanpas
singen zo'n zes jaar mee I1:l goon, waarna hij 
in principe geheel wordl herschreven . 

Gevolgen voor onze faculteit 
Wat zullen, samenvaltend, de gevolgen zijn 
voor de economische faculteit von de UvA? 
Ais faculleit met een avondopleiding die een 
belangrijk deel van het aantal sludenten her
bergt, en met een vrij hoge gemiddelde leef
tijd ook bij de dagsludenten, is deze faculteit 
in principe vrij kwetsbaar voor concurrentie 
va de OU. Aan de andere kanl kan de OU, 
door hel aanboren van nieuwe marklen po
tenliele sludenlen, wellicht juisl een impuls 
geven aan de avondopleiding. Het uiteinde-

-'ijke effect is onzeker ; waarschijnlijk zal de 
avondopleiding de eerslkomende jaren een 
zekere terugslag Ie zien geven, waarna een 
opleving kan komen . 
Verderbiedt de OU de mogelijkheid om der
de geldstroom-gelden binnen Ie halen. Het 
schrijven van een OU-cursus is een groot kar
wei dot erg veel tijd kost, maar dot don ook 
veel geld oplevert . Wellicht kan op deze wij
ze de werkgelegenheid aan de faculteit wor
den beschermd of geslimuleerd; totnogtoe is 
in ieder geval het maximaal haalbare bin
nengesleept . 

Jaap de Mare is medewerker bi j de vakgroep 
bedri jfseconom ie, leerstoelgroep Externe Or

ganisatie. 
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Wie krijgt de kans binnen een 
jaarvele bedrijven grondig 

tel kennen? 

Vanzelfsprekend blijft de beoor
deling vande administratieve orga
nisatie en de controle van fmancj(:~le 
gegevens een primaire taak van de 
accountant Maar waarschijnlijk 
heeft u - net als wij - de visie, dat het 
accountantsvak zich uitstrekt over 
een breder terrein: het totale fman
dele bedrijfsgebeuren. 

Vanuit die instelling bent u ge"in
teresseerd in het toepassen van zeer 
geavanceerde controletechnieken 
toegespitst op geautomatiseerde 
informatieverwerking. Een dergelijke 
mod erne werkwijze spreekt u aan, 
omdat u daardoor in staat wordt gesteld 
zeer veel beoordelend naast controlerend 
te werk te gaan. Zodat u op tal van vragen, 
die zich bij controles kunnen voordoen, 
constructieve antwoorden kunt ...... 
geven. 

Groei van Coopers & Lybrand. 
Dankzij een sterke en internationaal 

C&L r-
! 

Audltpak I" 
~~:.~ 

in een technisch hoogwaardig 
controleteam. 

Studie en praktijk tegelijk. 
Bij Coopers & Lybrand 

~~~II~i~J Nederland wordt aan uw verdere ontplooiing veel aandacht besteed. 
Aan studiefaciliteiten ontbreekt 
het niet: alle studiekosten 
worden vergoed en de interne 

opleiding wordt geheel in werktijd gegeven. 
In een programma, verdeeld over 4 jaar, 

doorloopt u een cyclus van cursussen. 
Daarna gaat u de theorie aan de 

dagelijkse praktijk toetsen. En die is 
gevarieerd, als u aan 10 tot 15 verschil
lende controles per jaar kunt deel-
nemen. 

U maakt kennis met de analytische en 
bijzonder effectieve werkwijze van Coopers & 
Lybrand Nederland. Op die manier groeien uw 
inzicht en ervaring snel. 

Uitstekende vooruitzichten. 
soepel functionerende organi- Wie door zelfvertrouwen, inzet en studiezin 
satie van accountants, belas- D toont uit hetjuiste hout te 
tingadviseurs en organisatie- e accountant zijn gesneden, kan bij 
adviseurs, die meer dan 400 Coopers & Lybrand Neder-
vestigingen in ruim 100 lan- land rekenen op uitstekende 
den omvat, is C & L steeds C&L. , vooruitzichten. En op eigen-
in staat om op de nieuwste Op I/fIWnl'~eau tijdse vo.orzieninge~ zoals 
ontwikkelingen in te spelen. • .' • vergoedmg van studlekosten, 

Dat verklaart de groei examenverlof, 5 dagen extra 
van de organisatie: internationaal vertienvoudigd in de studieverlof per jaar en doorbetaling van de hell van de 
laatste 25 jaar. In Nederland een groei van 100010 in de tijd nodig om de accountancy opleiding te voJgen. 
laatste 4 jaar en naast het hoofdkantoor in Rotterdam 
nieuwe vestigingen in Amsterdam en Eindhoven. 

AIle kansen voor uw carriere. 
Wanneer u binnenkort uw stu die bedrijfseconomie 

afrondt om daarna uw postdoctoraal accountancy te gaan 
doen, kunt u bij Coopers & Lybrand Nederland een 
loopbaan starten met interessante toekomstmogelijkheden. 

Door een goed doordachte introductiecursus bent u 
snel op de hoogte van de werkwijze en werksfeer bij C & L. 
Daarna gaat u onder deskundige lei ding uw eerste opdrach
ten uitvoeren en na korte tijd bent u volledig operationeel 

Interesse? Reageer! 
Als u meer wilt weten over Coopers & Lybrand Neder- . 

land, vraag dan de audiocassette aan met bijbehorende 
documentatie. Bel daarvoor 010 -13 0680. Richt uw 
sollicitatie aan drs C. G. van Luijk R.A., Coopers & Lybrand 

Coopers 
& Lybrand 
Nederland 

Nederland, Westblaak100, 
3012 KM Rotterdam. 
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Raad & Daad 
Op 20 februari vond de 141 ste vergadering van de faculteitsraad plaats. Een 
lange vergadering vanwege een volle agenda. Ikzal enkele hot-items de re

vue laten passeren. 

Studleadviseurs 
De vorige vergadering lag er een sluk op lafel 
waarin de sludieadviseurs vroegen om uil
breiding van hun formalie mel 0,1 fte (= 4 
uur per week) len behoeve van beroepsvoor
lichling. Oil omdal de FR verleden jaar bij op
heffing van hel plaalsingsburo voor afgeslu
deerden van de vrijkomende 0,3 fie 0,1 voor 
dil doel had gereserveerd. De raad kon ech
ler niel 101 een uitspraak komen omdal de 
stemmen lollweemaal toe staakten. 
Deze vergadering lag er een iets gewijzigd 
stuk op tafel ten behoeve van de reglemen
taire herstemming. De PvdE kwam van haar 
bezwaren lerug en de studieadviseurs, in ca
su Anneke Parent, krijgen hun uitbreiding . 
Feeslje dus in kamer 2158. 

Verpllchte deel van de studie 
Toen ruim een japr geleden de twee-fasen 
structuur werd ingevoerd en onze faculteit 
middels de programmacommissie een nleuw 
onderwi jsprogramma onlwierp, was er geen 
hoogleraar open bare financien in huis. 
Goedhart was verlrokken en zijn vacature 
was nog niet vervuld. Nu echter zetelt de 
heer Van Winden op de leersloel OF en deze 
man heeft het goed v~~r met zijn yak. Hi j stelt 
dal eigenlijk geen enkele econoom van de 
universiteit mag komen zonder dat hij open
bare financien heeft gevolgd. Want zowel 
bedrijfseconomen als algemeen economen 
krijgen onherroepelijk mel dil yak Ie maken 
wanneer ze eenmaal een baan hebben. 
In dat kader had Van Winde ., reeds iets heel 
moo is gedaan. Hij had zijn "ak in twee vari
anten gesplitst; een variant voor bedrijfseco
nomen en een variant voor algemeen econo
men. Zodoende paste het aanbod wat beter 
bij de vraag. Van Winden ging echter verder. 
Hij stelde dat OF een collectief goed moest 
worden dat aile consumenten op deze facul
teit in de maag moest worden gesplitst op 
grond van een paternalistisch principe; Frans 
weet wat goed voor je is. Oat was iets minder 
mooi, en wei om drie redenen. 
Ten eerste zou Van Winden de ruimte die hij 
in het verplichte deel van de studie voor OF 
wenst bij zijn eigen vakgroep moeten zoeken 
binnen het reeds bestaande microdeel. In
dien V. W. argumenten inderdaad geldig en 
steekhoudend zijn dan zou hem dat binnen 
de vakgroep geen moeite moeten kosten. 
Voor de lieve vrede heeft VW wellicht eerst 
naar ruimte van buiten het programma ge
zochl. 
Ten tweede moet eigenlijk verondersteld 
worden dat een student zo'n beetje volwas
sen is en zelf wei kan uilvogelen dat OF voor 
hem/hoar onontbeerlijk is. Vindt die student 
dat inderdaad dan kan hijlzij kiezen uit twee 
verrukkelijke varianten. 

Ten derde is er ruim een jaar geleden in de 
programmacommissie na veel gesoebat ge
kozen voor een bepaalde omvang van het 
verplichte gedeelte . Het zou al te gortig zijn 
wanneer daar zo of en toe een verlengstukje 
aan gebreid zou worden. Men zou wei over 
een paar jaar een algehele evafuatie kunnen 
houden binnen de programmacommis~ie en 
dan zou generiek een aanbeveling over een 
andere omvang van het verplichte gedeelte 
kunnen worden gedaan. Een specifieke ver
lenging op verzoek van Frans of Rik, Piet of 
Klaas kan niel. 
Oat yond de raad ook en heeft Van Winden 
verzocht om maar binnen micro naar plek te 
zoeken. Wanneer we gaan evalueren dan 
mag Van Winden z'n verzoek herhalen . 

Voortgexette Wiskunde Nieuwe Still 
Ten behoeve van de nieuwe stijl had Wiskun
de & Statistiek een programma gemaakt ter 
vervanging van het oude yak Voortgezette 
Wiskunde. Om het geheel wat aantrekkelij
ker te maken had men daar een beetje stoei
en met Basic en de computer (in onze mooie 
terminal instructiezaal) ingegooid. Dit alles 
was doorgesproken met Schrama van Infor
matica en goedgekeurd door de oc. 
Plotsklaps echter kwam de heer prof. Maes 
met zulke zwaarwegende bezwaren tegen 
het onderwijsprogramma dat hij de OC vroeg 
haar goedkeuring in te trekken. Oat wou de 
OC n iet zo maar doen waarop Maes eerst met 
z'n portefeuille zwaaide (d.w.z. zijn leerop
dracht, niet zijn maandelijkse duizendjes) en 
vervolgens de vergadering kwaad verliet. 
Nu is de OC ook de beroerdste niel en kwam 
met een keurig voorstel; de eerste vier delen 
van het programma blijven goedgekeurd en 
voor wat betreft het vijfde deel raadden zij 
overleg tussen Maes en W & S aan. Wat is nu 
het punt. In dat vijfde deel gaan W & Saan de 
hand van een boek van ene Monroe in Basic 
wat technieken door de computer laten door
rekenen . Maes vindt Basis foeilelijk en ona
cademisch en dat boek van Monroe stell vol
gens hem ook niets voor . 
Studenten die het programma gaan lopen 
raad ik aan voorlopig het boek nog niet te ko
pen. 

Openbaarheid van bestuur 
AI weer een hele tijd geleden was er op deze 
faculleit een bestuurscrisis. Een dee I van de 
oplossing vaf het gerezen conflict bestond 
eruit dater een commissie Openbaarheid van 
bestuur in het leven werd geroepen die een 
advies moest uitbrengen betreffende de 
openbaarheid van bestuur (we zijn hier nog 
niet zo stom in het geven van namen aan 
commissies). Dezecommissieschreeftoen in-

derdaad een kleine notitie en stuurde die 
naar het bestuur . Het bestuur ' schreef daar 
een kleine reactie op, vergezeld gaand van 
een eigen concept-regeling en vroeg de 
commissie om haar reactie daarop alvorens 
het hele zwikkie naar de fr te sturen. Door 
omstandigheden bleef de reactie van de 
commissie uil. Een tijdje geleden echter 
kwam Loanne van de Obas met het punt dat 
zij het studentbestuurslidmaatschap en 
raadslidmaatschap onverenigbaar yond (zie 
vorige Roslra). Het enige besluil dat daarop 
werd genomen was dat haar klacht aan de 
commissie Openbaarheid van bestuur werd 
gezonden. Op dat moment realiseerde de 
raad zich dat die commissie nog bestond en 
vroeg toen meteen om dat advies eens te mo
gen ontvangen. 
De commissie werd toen uitgebreid met Ernst 
Noorman en Loanne Son, terwijl Frans van 
Schaik en ondergetekende als adviseur de 
commissie ondersteunden (vooral van S.). 
Dol rapport was nu af, er stonden enige aan
bevelingen in die merendeels coor de raad 
zijn overgenomen, zij het in een andere 
vorm. 
Er komt nog een eigen regeling openbaar
heid van bestuur. De leden van de fr krijgen 
een lijstje met ingekomen en uitgegane stuk
ken van het bestuur en een geobjectiveerd 
besluitenlijsije van de bestuursvergaderin
gen toegezonden. Het voorste! van de com
missie om uit hel faculteitsreglement de zin te 
schrappen waarin het hoofd van het facul
teitsburo toegang met raadgevende stem tot 
fr en db vergaderingen wordt verleend, werd 
niet overgenomen. 
Overig 
De propedeuseraad bestaat niet meer. Te
genwoordig functioneert er de AdviFsraad 
voor de Basisopleiding (ABO), als voorzitt~r is 
benoemd de heer J.A.M. Wesseling en alsse
cretaris de student Koopman (beiden ex
propede useraad). 
Het programma voor de Amerika-reis en bij
behorende begroting zijn conditioneel goed
gekeurd; de eigen bijdrage van studenten 
mag de f 1000, = niet overschrijden. 

Marcel Michelson 

Maes: zwoarwichtige bezworen. 
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